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Vážení spoluobčané,

na počátku léta Vám většinou na tomto místě přeji příjemné dovolené, krásně prožité prázdniny a slu-
nečné dny. Samozřejmě to platí i pro letošní rok, ovšem z hlediska stavebního ruchu toto období příliš
odpočinkové nebude.

V Ještěticích finišuje stavba chodníku a úpravy autobusových zastávek, zároveň probíhá komplikovaná
koordinace tří dopravních staveb – vjezdové brány, propustku Ještětického potoka a cyklostezky z Pod-
březí a Bílého Újezda do Ještětic, kterou jsme ve spolupráci všech tří obcí připravili pro bezpečnější
pohyb cyklistů. Zásluhou této spolupráce došlo k propojení Skalky až do Rychnova nad Kněžnou. Záro-
veň se nám podařilo získat dotaci na osvětlení nové stezky a komunikace tak bude bezpečnější. V rámci
těchto prací je provedena i technická příprava pro úsekové měření v Ještěticích, které tak výrazně při-
spěje ke zklidnění dopravy. Zároveň bude dokončena modernizace veřejného osvětlení v této trase tak,
abychom mohli ušetřit část elektrické energie, jejíž cena v poslední době stoupá závratnou rychlostí.

V průběhu prázdnin bude probíhat generální rekonstrukce druhé poloviny sociálního zařízení v ma-
teřské školce, čímž bude završena celá modernizace budovy. Zároveň probíhají přípravné práce na za-
hájení první etapy rozšíření učeben v půdních prostorách základní školy, což bude aktuálně největší akce
městského rozpočtu pro letošní a příští rok.

V lokalitě u Vodojemu a na Sídlišti v letních měsících proběhne výstavba posilovacího vodovodu jako
základní podmínky přípravy infrastruktury pro výstavbu rodinných domků, a hlavně zlepšení podmínek
dodávek vody pro občany. A na podzimní měsíce připravujeme generální opravu chodníku v ulici Kva-
sinská, kde v loňském roce proběhla rekonstrukce kanalizace.

Tedy stavíme, rekonstruujeme a investujeme. Přesto věřím, že dny Vašeho letního volna a odpočinku
budou klidné a příjemné.

Ing. Jan Hostinský
starosta

Úvod



Zprávy ze zastupitelstva . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 2
Informace z radnice . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 5
Informace z redakce Zpravodaje . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 8
MŠ Solnice . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 14
ZŠ Solnice . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 16
Klub důchodců Solnice . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 20
Sportovní klub Solnice . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 23
Volejbalový klub Auto Škoda Kvasiny . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 25
Český rybářský svaz Solnice . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 26
Turistika . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 27
Knihovna Solnice . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 29
Hasiči Vás informují . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 31
Příspěvky našich občanů . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 33
Rozhovor s majitelkou pekárny Chleba & Sůl . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 35
Zubní pohotovost . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 38
Kalendář akcí . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 39
Akce Muzea a galerie Orlických hor v Rychnově nad Kněžnou . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 40
Společenská kronika . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 43

Obsah

2 w w w . s o l n i c e . c z

USNESENÍ z 20. zasedání Zastupitelstva města Solnice, konaného dne 22. června 2022 v Hospodě
U Haničky v Ještěticích  

ZM20/2022/1 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje komisi pro přípravu usnesení a ověřovatele zá-
pisu z dnešního zasedání Zastupitelstva města v navrženém složení.

ZM20/2022/2 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje program 20. zasedání Zastupitelstva města Sol-
nice konaného dne 22. 6. 2022:
I. Zahájení zasedání, určení zapisovatele, komise pro přípravu usnesení a ověřovatelů
zápisu, schválení programu jednání

II. Kontrola usnesení z minulého jednání
III. Majetkové záležitosti města
3.1. Závěrečný účet města Solnice za rok 2021 a zpráva o výsledku přezkoumání hos-

podaření města Solnice za rok 2021

Zprávy ze zastupitelstva
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3.2. Účetní závěrka města Solnice za účetní období od 1. 1. 2021 do 31. 12. 2021
3.3. Rozpočtová opatření 
3.4. Prodeje, koupě, darování + příslušné smlouvy
IV. Různé
4.1. Závěrečné účty za rok 2021 a zprávy o výsledku přezkoumání hospodaření za rok

2021: DSO Vodovodní svaz Císařská studánka, DSO Mikroregion Rychnovsko, DSO
Mikroregion Bělá

4.2. Obecně závazná vyhláška, kterou se mění a doplňuje obecně závazná vyhláška
č.  1/2021,  o  stanovení  obecního  systému  odpadového  hospodářství,  ze  dne
22. 11. 2021

4.3. Zpráva letopisecké komise
4.4. Stanovení počtu členů Zastupitelstva města Solnice na volební období 2022 – 2026 
4.5. Odměna jednatele společnosti Kultura Solnice s. r. o.
4.6. Informace o investičních akcích
V. Diskuze
VI. Shrnutí usnesení
VII. Závěr

ZM20/2022/3 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje závěrečný účet města Solnice za rok 2021 včetně
zprávy o výsledku přezkoumání hospodaření města Solnice za rok 2021 a souhlasí s ce-
loročním hospodařením v roce 2021, a to bez výhrad, vše dle přílohy č. 1.

ZM20/2022/4 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje účetní  závěrku města Solnice  zpracovanou
k 31. 12. 2021 za účetní období od 1. 1. 2021 do 31. 12. 2021.

ZM20/2022/5 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje rozpočtové opatření č. 8/2022 dle přílohy č. 3.

ZM20/2022/6 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje darování pozemků parc. č. 1904/19 (ostatní
plocha  –  silnice),  parc.  č.  2267/18  (ostatní  plocha  –  ostatní  komunikace)  a  parc.
č. 2282/92 (ostatní plocha – ostatní komunikace), vše v obci a katastrálním území Sol-
nice, Královéhradeckému kraji,  IČO 70889546, se sídlem Pivovarské náměstí 1245,
500 03 Hradec Králové.

ZM20/2022/7 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje uzavření darovací smlouvy mezi městem Sol-
nice, jako dárcem, a příspěvkovou organizací, které byl předán k hospodaření majetek
zřizovatele Královéhradeckého kraje - Správou silnic Královéhradeckého kraje, příspěv-
kovou organizací, IČO 70947996, se sídlem Na Okrouhlíku 1371/30, Pražské Předměstí,
500 02 Hradec Králové, jako obdarovaným, ve znění dle přílohy č. 4.

ZM20/2022/8 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje přijetí daru pozemků parc. č. 2280/17 - ostatní
plocha (ostatní komunikace), parc. č. 2280/18 - ostatní plocha (ostatní komunikace),
parc. č. 2267/14 - ostatní plocha (silnice), parc. č. 2267/15 - ostatní plocha (silnice),
parc. č. 2267/16 - ostatní plocha (silnice) a parc. č. 2267/17 - ostatní plocha (silnice),
vše v obci a katastrálním území Solnice, od Královéhradeckého kraje, IČO 70889546, se
sídlem Pivovarské náměstí 1245, 500 03 Hradec Králové.  
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ZM20/2022/9 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje uzavření darovací smlouvy mezi Královéhradec-
kým krajem, IČO 70889546, se sídlem Pivovarské náměstí 1245, 500 03 Hradec Králové,
jako dárcem, který předal svůj majetek k hospodaření příspěvkové organizaci, jejímž je
zřizovatelem - Správě silnic Královéhradeckého kraje, příspěvkové organizaci, a městem
Solnice, jako obdarovaným, ve znění dle přílohy č. 6.

ZM20/2022/10 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje koupi ideálního podílu o velikosti 1/54 na po-
zemcích parc. č. 2246/1 – ostatní plocha (ostatní komunikace), parc. č. 2246/3 – ostatní
plocha (ostatní komunikace) a parc. č. 2246/4 – jiná plocha (ostatní plocha), vše v obci
a katastrálním území Solnice, od pana xxx, bytem xxx. 

ZM20/2022/11 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje uzavření kupní smlouvy mezi panem xxx, bytem
xxx, jako prodávajícím, a městem Solnice, jako kupujícím, ve znění dle přílohy č. 6.

ZM20/2022/12 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje koupi ideálního podílu o velikosti 1/108 na po-
zemcích parc. č. 2246/1 – ostatní plocha (ostatní komunikace), parc. č. 2246/3 – ostatní
plocha (ostatní komunikace) a parc. č. 2246/4 – jiná plocha (ostatní plocha), vše v obci
a katastrálním území Solnice, od paní xxx, bytem xxx.

ZM20/2022/13 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje uzavření kupní smlouvy mezi paní xxx, bytem
xxx, jako prodávající, a městem Solnice, jako kupujícím, ve znění dle přílohy č. 7.

ZM20/2022/14 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje koupi ideálního podílu o velikosti 1/108 na po-
zemcích parc. č. 2246/1 – ostatní plocha (ostatní komunikace), parc. č. 2246/3 – ostatní
plocha (ostatní komunikace) a parc. č. 2246/4 – jiná plocha (ostatní plocha), vše v obci
a katastrálním území Solnice, od paní xxx, bytem xxx.

ZM20/2022/15 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje uzavření kupní smlouvy mezi paní xxx, bytem
xxx, jako prodávající, a městem Solnice, jako kupujícím, ve znění dle přílohy č. 8.

ZM20/2022/16 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje koupi ideálního podílu o velikosti 1/54 na po-
zemcích parc. č. 2246/1 – ostatní plocha (ostatní komunikace), parc. č. 2246/3 – ostatní
plocha (ostatní komunikace) a parc. č. 2246/4 – jiná plocha (ostatní plocha), vše v obci
a katastrálním území Solnice, od paní xxx, bytem xxx. 

ZM20/2022/17 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje uzavření kupní smlouvy mezi paní xxx, bytem
xxx, jako prodávající, a městem Solnice, jako kupujícím, ve znění dle přílohy č. 9.

ZM20/2022/18 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje koupi ideálního podílu o velikosti 1/6 na po-
zemcích parc. č. 2246/1 – ostatní plocha (ostatní komunikace), parc. č. 2246/3 – ostatní
plocha (ostatní komunikace) a parc. č. 2246/4 – jiná plocha (ostatní plocha), vše v obci
a katastrálním území Solnice, od paní xxx, bytem xxx.

ZM20/2022/19 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje uzavření kupní smlouvy mezi paní xxx, bytem
xxx, jako prodávající, a městem Solnice, jako kupujícím, ve znění dle přílohy č. 10.

ZM20/2022/20 Zastupitelstvo města Solnice vydává Obecně závaznou vyhlášku, kterou se mění a do-
plňuje Obecně závazná vyhláška č. 1/2021, o stanovení obecního systému odpadového
hospodářství, ze dne 22. 11. 2021, s účinností od patnáctého dne po dni jejího vyhlá-
šení, ve znění dle přílohy č. 12.
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ZM20/2022/21 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje zprávu letopisecké komise za rok 2021, ve znění
dle přílohy č. 13.

ZM20/2022/22 Zastupitelstvo města Solnice stanovuje pro volební období 2022 – 2026 počet členů
Zastupitelstva města Solnice na 15 členů.

ZM20/2022/23 Zastupitelstvo města Solnice schvaluje udělení mimořádné odměny jednateli společ-
nosti  Kultura  Solnice  s.  r.  o.,  IČO  08035881,  se  sídlem  Masarykovo  náměstí  1,
517 01 Solnice, Františku Hovorkovi za činnosti konané mimo smlouvu o výkonu funkce,
z níž jednateli nenáleží žádná odměna za celoroční práci, ve výši 40.000,- Kč. 

Výsledky projednávání, o kterých se nehlasovalo či nebyla přijata:
Výsledky projednávání, o který se nehlasovalo:
Zastupitelstvo města Solnice bere na vědomí kontrolu usnesení z 19. zasedání Zastupitelstva města
Solnice.

Zastupitelstvo města Solnice bere na vědomí rozpočtová opatření č. 5/2022, 6/2022 a 7/2022, vše dle
přílohy č. 2.

Zastupitelstvo města Solnice bere na vědomí závěrečné účty za rok 2021 včetně zpráv o výsledku pře-
zkoumání hospodaření za rok 2021 DSO Vodovodní svaz Císařská studánka, DSO Mikroregion Rych-
novsko a DSO Mikroregion Bělá, ve znění dle přílohy č. 11.

V Solnici dne 23. června 2022

František Hovorka Ing. Jan Hostinský
místostarosta                                                               starosta

Informace o způsobu hlasování ve volbách do zastupitelstev obcí v roce 2022
Volby do zastupitelstev obcí se konají ve dvou dnech, v pátek 23. září 2022 od 14.00 hodin do

22.00 hodin a v sobotu 24. září 2022 od 8.00 hodin do 14.00 hodin. Volební místnosti v našem okr-
sku jsou tradičně 2: pro volební  okrsek  č. 1 Solnice je volební místnost v budově Společenského domu
– malý sál, Družstevní 555 a pro volební  okrsek č. 2 Ještětice je volební místnost v resturaci „U Ha-
ničky“, Ještětice č.p. 60.

Voličem je
• státní občan ČR, který nejpozději 24. září 2022 dovrší 18 let a má v obci trvalý pobyt,
• občan jiného členského státu EU, který nejpozději 24. září 2022 dovrší 18 let, má v obci trvalý nebo
registrovaný přechodný pobyt a požádal o zápis do dodatku stálého seznamu voličů.

Informace z radnice
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Hlasovací lístek
Hlasovací lístek může být vytištěn oboustranně. V takovém případě bude v zápatí uveden text „Po-
kračování na druhé straně“.
Údaj o členství jednotlivých kandidátů v politických stranách nebo politických hnutích je na hlasovacím
lístku uveden zkratkou.
Pořadové číslo kandidáta, který byl při registraci škrtnut, zůstává na hlasovacím lístku neobsazené.
Hlasovací lístky obdrží voliči nejpozději 3 dny přede dnem voleb (20. září 2022).

Průběh hlasování
Volič obdrží od okrskové volební komise prázdnou úřední obálku opatřenou úředním razítkem. Na po-
žádání mu komise vydá i hlasovací lístek.

Každý volič hlasuje osobně, zastoupení není přípustné.
S úřední obálkou a hlasovacím lístkem vstoupí volič do prostoru určeného k úpravě hlasovacích lístků.
Počet členů zastupitelstva obce, který má být zvolen v dané obci, je uveden v záhlaví hlasovacího lístku,
v případě naší obce se jedná o počet 15 členů.

Hlasovací lístek je nutné upravit jedním z uvedených způsobů:
1. Označit křížkem ve čtverečku v záhlaví sloupce před názvem volební strany pouze jednu volební stranu.
Tím je dán hlas kandidátům této volební strany v pořadí dle hlasovacího lístku v počtu, kolik členů
zastupitelstva obce má být voleno.

2. Označit v rámečcích před jmény kandidátů křížkem toho kandidáta, pro kterého volič hlasuje, a to
z kterékoli volební strany. Nejvýše lze označit tolik kandidátů, kolik členů zastupitelstva obce má být
zvoleno.

3. Kombinovat oba způsoby a označit křížkem jednu volební stranu a dále v rámečku před jménem kan-
didáta další kandidáty z libovolných ostatních volebních stran. V tomto případě je dán hlas jednotlivě
označeným kandidátům. Z označené volební strany je dán hlas podle pořadí na hlasovacím lístku
pouze tolika kandidátům, kolik zbývá do počtu volených členů zastupitelstva.

Pokud volič označí křížkem volební stranu, neoznačuje již v této volební straně konkrétní kandidáty.
K označení kandidátů u této volební strany se v takovém případě nepřihlíží.

Hlasování do přenosné volební schránky
Volič může  ze  závažných,  zejména  zdravotních,  důvodů  požádat  obecní  úřad  a  v  den  voleb  svoji
okrskovou volební komisi o to, aby mohl hlasovat mimo volební místnost do přenosné volební schránky.
Okrsková volební komise však může vysílat své členy s přenosnou volební schránkou pouze v rámci svého
volebního okrsku. Pokud  budete potřebovat  využít této služby, prosím oznamte tuto skutečnost na
MěÚ Solnice, v provozních hodinách úřadu, na tel. č. 494 596 151.

Všechny potřebné informace také naleznete na stránkách Ministerstva vnitra ČR, v sekci Volby 2022.

Mgr. Stanislava Klengelová
Tajemnice MěÚ
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Kdo zasadí strom, ten je neničí
Komunitní sázení se stává více a více

populární  záležitostí  ve  veřejném  pro-
storu. Sázení stromů je téma, které lidi
spojuje a i u nás se ukázalo, že doplnění
zeleně v různých lokalitách není jediným
výsledkem  celého  snažení.  Zapojením
širší veřejnosti a mládeže do výsadeb se
zcela přirozeně posiluje vztah k místní pří-
rodě a pro děti je to příležitost poznat
fyzickou práci. Jejich účast tak byla zna-
telná při výsadbách nové aleje v lokalitě
„U Křížku“ v Solnici, která proběhla ve
středu 13. dubna 2022. Touto výsadbou
80 ks ovocných stromů (druhově slivoně švestky, třešeň ptačí, ořešák královský a jabloně obecné) se doplnilo
torzo stávající aleje, když před tím jako předvoj celé akce zaměstnanci Technických služeb města Solnice a měs-
tem zaměstnané ukrajinské uprchlice celou lokalitu vyčistili od stávajícího, lety značně poškozeného porostu.
A následně i připravili stanoviště pro výsadbu. Projekt byl podpořen částkou 240 556 Kč ze Státního fondu
životního prostředí ČR a z těchto peněz byly pořízeny nejen samotné sazenice dřevin, ale i ochranné prvky,
stejně jako třeba závlahové vaky pro stromky.

Druhá alej pak vznikla „Na Příčnici“ v Ještěticích, zde se aktivně na výsadbě podíleli zástupci SDH Ještětice
a aktivní občané. A i zde při přípravách plochy maximálním nasazením pomohli zaměstnanci technických slu-
žeb včetně ukrajinských zaměstnankyň. Za příjemného počasí se povedlo vsadit v sobotu 23. dubna 2022

80 ks ovocných stromů (druhově sli-
voně švestky a třešeň ptačí) podél polní
cesty kolem hřiště až směrem do „Zá-
koutí“.  Cílem  bylo  vytvořit  souvislou
alej, která přispěje k udržení vody v kra-
jině, posílí biodiverzitu a zpomalí rozru-
šování  a  následnou  degradaci  půdy
a její odnos. I tento projekt byl podpo-
řen částkou 240 556 Kč ze Státního
fondu životního prostředí ČR.

Každý, kdo někdy zasadil strom ví,
jaké kouzlo přináší ty chvíle, kdy dané
stromy můžete během let pozorovat, do

jaké podoby rostou. Příjemná atmosféra během výsadeb naznačovala, že si aktivní občané našeho města, ale
ani školní mládež nechtěli tuto příležitost se zvláštním významem nechat ujít. A to je zároveň příslibem do bu-
doucnosti, že nám na našem okolí společně záleží.

Mgr. Stanislava Klengelová
Tajemnice MěÚ
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Novinky z dění DSO Mikroregionu Bělá
Zveme vás po delší odmlce k nahlédnutí do dění v mikroregionu Bělá, tzv. „pod pokličku“ našich aktivit.

Uplynulo 2,5 roku od doby, kdy náš malý mikroregion, jehož členy jsou město Solnice, obec Kvasiny,
obec Skuhrov nad Bělou, obec Bílý Újezd a obec Osečnice, oslavil kulaté výročí 20 let své existence vy-
dáním brožury mapující úspěšně realizované projekty na území našeho svazku a organizací historicky prv-
ního reprezentativního plesu. Do třetího desetiletí jsme vstoupili s vizí nadále realizovat společné projekty
na podporu rozvoje našeho území v širším ekonomicky spolupracujícím prostoru, jakož i usilovat o zdárné
zajišťování dotací na projekty s mezinárodním přesahem. 

Jedním takovým naplněným závazkem je úspěšné vyhodnocení podaného   projektu „Same problems,
different solutions“, jenž realizujeme v letošním roce díky finanční podpoře z Mezinárodního visegrád-
ského fondu. Podat žádost do fondu jsme učinili dvakrát a napodruhé už to vyšlo. Cílem projektu má být
zvýraznění role spolků v rozvoji obcí, zmapování jejich financování a vyhledávání prostoru jejich půso-
bení v obcích. Za tímto účelem jsme oslovili své partnery v polské Gmině Klodsko a začali spolupracovat
s novými partnery na Slovensku (Mikroregion Klátovské rameno, Trnavský kraj) a v Maďarsku (Obec Tényö,
příhraniční soused slovenského partnera). Výsledkem je vytvoření skupiny 32 zástupců spolků z území na-
šeho svazku a z území našich partnerů, kteří se sešli v květnu na 3denním studijním pobytu na území slo-
venského a maďarského partnera. Hlavním tématem schůzky byl monitoring vzorových přístupů vzájemné
spolupráce spolků a obcí na území partnerů, diskuse o roli aktivních spolků v samosprávách, jakož i sdí-
lení specifik v existenci více či méně typických spolkových organizací v jednotlivých zemích. Účastníci
měli možnost se inspirovat, jak k rozvoji obcí přispívá řada akcí, které dokazují, že občané mikroregionu
umí a chtějí spolupracovat a rádi by se o své zkušenosti podělili i s ostatními. A právě na této spolupráci
by měl být založen rozvoj společné kulturní identity včetně podpory spolkového života v obcích, podpory
místních lidových tradic se snahou o nadregionální přesah. Projekt bude pokračovat recipročním setká-
ním účastníků v září na území našeho svazku a území polského partnera.

Pro zajímavost něco málo ale zmíním také o donátorovi tohoto projektu, neboť předpokládám, že ne kaž-
dému je tento fond dobře znám. Mezinárodní visegrádský fond vznikl s cílem podporovat rozvoj občanské spo-
lečnosti v regionu, podporovat vnitřní kohezi regionu V4. Jeho výhodou při úspěšném vyhodnocení žádosti
je, že grant pokrývá až 100 % nákladů a také to, že přijímá průběžné předkládání
projektů (je to kontinuální fond, nemá nastavena programová období) a uzá-
věrky jsou vždy k 1. 2., 1. 6., 1. 10. Co je však nutné zdůraznit, že komunikačním
jazykem je angličtina, takže i žádost se kompletně podává v tomto jazyce.

Shrnutí hlavních oblastí, které fond podporuje:
• Kulturní a společná identita
• Vzdělávání, výměny mládeže
• Životní prostředí
• Demokratické hodnoty a média
• Sociální rozvoj
• Veřejná politika a institucionální partnerství
• Vědecká výměna a spolupráce při výzkumu
• Regionální rozvoj, podnikání a turismus
• Propagace regionu a jeho možnosti
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A kdo může podat žádost?
• většinu žadatelů tvoří nevládní neziskové organizace
• základní a střední školy, vysoké školy a univerzity
• orgány místní správy a samosprávy
• další veřejné instituce (muzea, galerie, sportovní kluby, spolky)
Náš projekt uspěl v oblasti zaměření na regionální rozvoj a byl
podpořen částkou 9.942 eur.

Souběžně s tímto projektem jsme v loňském roce podepsali
spolupráci na projektu, jehož hlavním partnerem je Gmina Klod-
sko. S tímto partnerem jsme v minulosti realizovali celou řadu
úspěšných projektů, cílených na různorodé slupiny obyvatelstva
z našeho území. Tento aktuální projekt s názvem „Pohyb je zdraví,
jděte za svým sousedem“ je zaměřen na podporu aktivních postojů naší seniorské části populace. Je reali-
zován z Fondu mikroprojektu v Euroregionu Glacensis v rámci Programu Interreg V-A Česká republika – Pol-
sko a byl podpořen částkou ve výši 19 984 eur. Oslovili jsme seniorské kluby z území celého dobrovolného
svazku obcí Mikroregionu Bělá a skupina 25-30 účastníků se od dubna do srpna 2022 účastní 6 workshopů
na území Gminy Klodsko a u nás, které jsou zaměřeny na kulinářské dovednosti a znalosti propagující zdra-
vou výživu, workshopy zaměřené na prevenci bolesti a především workshopy zaměřené na aktivní způsoby
trávení volného času jako je nordic walking a podobné nezátěžové fyzické aktivity. Zapojení do projektu hod-
notí  těmito  slovy  jedna  z  kvasinských  účastnic  Mgr.  Hana  Brandejsová:  „Oceňuji  pečlivou  přípravu
a vstřícnost polských přátel při našich setkáních. Začali jsme kulinářskými dovednostmi, při nordic walkingu
jsme se naučili správně používat hůlky. To, že jsme se to opravdu dobře naučili, dokázala seniorka z Kvasin
paní Dagmar Židová při smíšeném štafetovém závodu nordic walkingu 3. místem v celkovém hodnocení“.

Na závěr můžu ještě doplnit, že činnost našeho svazku je také každoročně finančně podpořena Krá-
lovéhradeckým krajem, kde prostřednictvím dotačního titulu na podporu svazků každoročně obdržíme
příspěvek. Díky této podpoře můžeme pokrýt běžné výdaje související s provozními náklady a admini-
strativou svazku.

Do  budoucna  si  přejeme,  abychom mohli  v  rámci  nastolených  podmínek  čerpat  dotační  příležitosti
z vícero dostupných zdrojů realizací projektů, které ve veřejném prostoru najdou svůj přínos a pozitivní odezvu.

Mgr. Stanislava Klengelová
Předsedkyně DSO Mikroregion Bělá

Divadelní spolek Dobrovský Solnice
hledá prostory pro uskladnění divadelních dekorací a rekvizit. Jedná se nám o dobře přístupný, suchý

a uzamykatelný prostor o velikosti cca 30 m2. Frekvence přístupu 3 až 4x ročně. 

Kontaktujte nás na adrese danek.solnice@tiscali.cz nebo na telefonním čísle 602 348 674                                                                                                                                                                                 

Výbor spolku

Informace z redakce Zpravodaje
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Jak chladit přehřátá města? Stromy a vodou
S  nastupujícím  létem  opět  přichází  otázka

veder, sucha, ale i přívalových srážek. Je běžné,
že v teplých měsících roku je ve městech vyšší
teplota než v okolní krajině, což souvisí zejména
s velkým množstvím zpevněných ploch i fasád.
Ty v horkých dnech zadržují teplo a vydávají ho
i po setmění. Povrchové teploty ploch ve měs-
tech pak mohou dosahovat i 70 °C. Fenomén
přehřívání  a  sucha  se  ale  netýká  jen  velkých
měst. Mohou jím trpět například i vybetonovaná
centra malých obcí, kde chybí zeleň, nebo obce obklopené holými poli rozpalujícími se po sklizni.

Řešení existuje: práce se zelení a dešťovou vodou
„V souvislosti s klimatickou změnou se předpokládá, že se bude přehřívání, sucho i lijáky projevo-

vat častěji a intenzivněji. Neznamená to ale, že jsme v tomto ohledu bezmocní. Už v současné chvíli mů-
žeme pracovat na tom, jak tyto problémy do budoucna mírnit,“ říká Martin Ander z Nadace Partnerství,
která problematiku přehřívání měst řeší v projektu LIFE Tree Check. I z tohoto důvodu mnohá města
zpracovávají své adaptační strategie a adaptační plány, které konkrétními kroky přispějí ke zvýšení jejich
odolnosti vůči klimatickým jevům. Soustředí se v nich především na rozšíření a doplnění zeleně i vod-
ních prvků. 

Proč právě zeleň a voda? Protože v horkých dnech díky přirozenému výparu ochlazují své okolí. Na-
příklad dospělá bříza dokáže za den odpařit přibližně 70 litrů vody a v tropických dnech to může být až
400 litrů. Rozdíly jsou mezi jednotlivými druhy stromů, záleží také na jejich stáří, velikosti koruny i lis-
tové plochy. Zjistit, jak konkrétní strom ochlazuje, může pomoci například nová mobilní aplikace Tree
Check, která je zdarma ke stažení na Google Play či App Store. Po vyfocení stromu rozpozná, o jaký druh
stromu se jedná, změří jeho obvod kmene, určí charakteristické znaky. Následně pak vypočítá, kolik tento
strom v létě vypaří vody, či jak velký stín svou listovou plochou poskytuje. 

Díky  vhodnému  umístění  stromů,  alejí  či
parků tak můžeme ovlivňovat teplotu v okolí
domu, v ulici či celém městském bloku. V boji
proti suchu a přehřívání však nesmíme opome-
nout také zasakování a zadržování dešťové vody,
která se pak v horkých dnech postupně odpa-
řuje. Tam,  kde  je  to možné, nahraďme asfalt
a beton propustnými či polopropustnými povr-
chy – například zatravňovací dlažbou či štěrko-
vými  trávníky.  Dešťovou  vodu  zadržujme

pomocí zasakovacích pásů, dešťových záhonů, průlehů či sběrných jezírek. Velkou službu udělá i přeru-
šovaný obrubník, který správným spádováním pomůže odvést dešťovou vodu do rozsáhlejší travnaté
plochy a z hlediska stavby nepřinese žádné vícenáklady.
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Do boje proti přehřívání měst se mohou zapojit i sami obyvatelé
Efektivní plánování a rozvoj adaptačních opatření na změnu klimatu vyžaduje nejen zapojení státu

a obcí. Stranou by neměl zůstat ani soukromý sektor, spolky, školy či široká veřejnost, která tímto způ-
sobem sama může zlepšit svou kvalitu života a zdraví. Letní vlny veder s sebou totiž přináší nemalá zdra-
votní rizika, která ohrožují zejména dlouhodobě nemocné (diabetici, kardiaci), seniory a děti. 

„Své bydlení můžeme postavit či upravit tak, aby se v horkých dnech nepřehřívalo. Natřeme fasádu
a střechu světlou barvou, která odráží větší množství slunečního záření zpět do okolí. Okolí domu osá-
zejme zelení, využijme popínavé rostliny nebo dokonce zelenou střechu. Důležité je také stínit zvnějšku
s využitím venkovních žaluzií, okenic, pergol či markýz, nebo větrat v brzkých ranních a večerních ho-
dinách,“ dodává Martin Ander a odkazuje na sadu doporučení pro veřejnost, která jsou volně ke stažení
na www.lifetreecheck.eu.

Hlasování strom roku
Podpořte strom, který vás nejvíce zaujme. Hlasujte v anketě Strom roku (Hlasování poběží

od 20. června do 11. září.)

Dvanáct  stromů  z  osmi  krajů  se  utká
v anketě Strom roku. Tu pořádá brněnská
Nadace Partnerství letos již po jednadva-
cáté. Vítězný strom získá odborné arboris-
tické  ošetření  zdarma  a  postoupí  do
celoevropského  kola  soutěže.  Stromové
velikány  můžete  podpořit  online  na
www.stromroku.cz anebo pomocí dárcov-
ské SMSky do 11. září. Od vzniku ankety
se do hlasování zapojilo více než 736 tisíc
lidí a vybralo se přes 3 miliony korun, které
putovaly na výsadby a ošetření stromů.

ö  ö  ö  ö  ö
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TISKOVÁ ZPRÁVA Péče o duševní zdraví, z. s.

Kontakt: Mgr. Magdalena Plivová, 773 915 753, magdalena.plivova@pdz.cz      

V Péči o dušení zdraví podporují klienty s duševním onemocněním – doma i ve volném čase

Už 13 let funguje v okrese Rychnov
nad Kněžnou nezisková organizace Péče
o duševní zdraví, která podporuje osoby
s duševním onemocněním. Proč? 

Jezdí za klienty domů, současně je mo-
tivují k aktivitě 

Péče  o  duševní  zdraví  poskytuje
službu sociální rehabilitace. Sociální pra-
covníci jezdí za klienty domů a podporují
je při zvládání projevů duševní nemoci
v běžném životě. „Klienty také motivu-
jeme, aby navštívili některou z našich vol-
nočasových  aktivit.  Máme  například
Otevřený klub. Skvěle funguje jako místo, kde mohou sdílet své prožitky, najít pochopení a získat přátele,“
uvedl Mgr. Pavel Provazník, vedoucí střediska Péče o duševní zdraví v Rychnově nad Kněžnou.

Příklad z praxe – z izolace k aktivnímu členství a podpoře ostatních

Pan K. je vzdělaný muž, který kvůli duševnímu onemoc-
nění musel opustit svoji práci. Izoloval se doma, vídal se
pouze se sestrou a matkou. Měl obavy vyjít ven, děsil se ces-
tovat hromadnou dopravou. Jeho matka se sestrou oslovily
sociální pracovníky z Péče o duševní zdraví. Po intenzivní
spolupráci pan K. souhlasil, že ho jeho sestra bude vozit na
setkání v rámci Otevřeného klubu. O pár měsíců později:
pan K. do klubu dojíždí sám a je jeho velmi aktivním čle-
nem, dokonce podporuje nováčky. Nemá problém sejít se v
kavárně na schůzce, chodí i na různé přednášky, dokonce
kontaktoval kolegy ze zaměstnání.

V současné době využívá služeb neziskovky 60 klientů. Pracovníky je možné kontaktovat na 494 322 025
nebo pdz-rk@pdz.cz.
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Homesharing nám v Centru Orion dělá radost
Homesharing je nová forma podpory rodin pečujících o dítě s postiže-

ním formou tzv. sdílené péče. Dítě s postižením si na určitý, předem do-
mluvený čas, přebírá vyškolený hostitel a pečuje o něj ve svém domově
jako o člena své rodiny… V ČR se homesharing postupně šíří díky podpoře
Nadačního fondu ABAKUS.

Když jsme se vloni v červnu stali zastřešující orga-
nizací pro homesharing v rámci Královéhradeckého
kraje, věděli  jsme  jen  to,  že se  těšíme a že nevíme
přesně, co nás čeká. Od té doby  jsme my v Centru
Orion, přihlášené pečující rodiny i zájemci o hostitel-
ství ušli velký kus cesty.

Pracujeme s pečujícími rodinami, které se k nám do
projektu hlásí - každá z nich si nese svůj jedinečný pří-
běh, který s námi sdílí a my se tak stáváme jeho sou-
částí. Vnímáme nelehký osud rodin a zároveň velkou
lásku,  sílu  rodiny  i naději,  že  jim homesharing po-
může. Rodiny s námi sdílejí svůj každodenní život,
svoje starosti, ale i radosti. Do rodin jezdíme opako-
vaně, a tak postupně vznikají i mezi námi, rodinou
a dítětem s postižením nové vztahy, které nás obohacují. 

Před rokem jsme si nebyli jistí, jestli se vůbec přihlásí nějací zájemci o hostitelství. Dnes máme velkou
radost, že se nám hlásí lidé z celého kraje. Při osobním setkání s každým z nich pak vnímáme velkou chuť
pomoci konkrétní rodině s dítětem s postižením, jejich ochotu věnovat svůj volný čas a energii i ote-
vřené srdce připravené na nová přátelství a zážitky. Těší nás také jejich motivace - řada zájemců o hos-
titelství chce tímto způsobem ukázat svým vlastním dětem, že mezi námi žijí i lidé, kteří potřebují pomoc.
Zároveň vnímají, že tato pomoc může velmi obohatit také je samotné i celou jejich rodinu. Každé takové
setkání je pro mne osobně hlubokým lidským zážitkem a vnímám velkou úctu a respekt.   

Postupně jsme také vytvářeli funkční a profe-
sionální  tým,  který  je  schopen  poskytnout
odbornou pomoc a podporu při přípravě i v prů-
běhu homesharingu všem stranám – rodičům
dítěte, dítěti s postižením i hostiteli.

V současné době tvoří náš odborný tým tři
ženy: Marie Vrzáková,  koordinátorka  projektu
a hostitelů, Iva Doudová, speciální pedagožka
a průvodkyně dítěte a Táňa Brodská, terapeutka
pro pečující  rodiče. Celou koncepci homesha-
ringu průběžně ladíme s naší paní ředitelkou,
Mirkou Červinkovou. 
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Záštitu nad homesharingem v Centru Orion převzala Mgr. Martina Berdychová, náměstkyně hejtmana
Královéhradeckého kraje a již nyní probíhají jednání se zástupci Kraje o zařazení homesharingu jako dů-
ležité součásti podpory pečujících rodin i do budoucna. 

A ještě pár čísel na závěr: 
Pracujeme s 12 pečujícími rodinami - celkem jsme už absolvovali 29 osobních návštěv v rodinách.

Celkově se nám již přihlásilo 22 zájemců o homesharing, s 12 z nich jsme průběžně v kontaktu. Od února
do března jsme postupně uspořádali 4 besedy pro zájemce o hostitelství, kterých se zúčastnilo celkem
17 osob. První hostitelka již absolvovala přípravu a po prázdninách se bude seznamovat s vybranou pe-
čující rodinou. V červnu nastupují do přípravy hostitelů další dvě zájemkyně. Třetí příprava proběhne na
přelomu listopadu a prosince a nyní již máme přihlášené čtyři zájemkyně. 
Pokud se i vám myšlenky homesharingu líbí, přihlaste se, zapojte se také a staňte se součástí nově vzni-

kající komunity hostitelů - rádi Vás uvítáme mezi námi! Marie Vrzáková, koordinátorka homesharingu
(kontakt: vrzakova@centrum-orion.cz, 725 190 990). 

Centrum Orion je nezisková organizace, která pomáhá osobám s postižením tělesným, mentálním
i kombinovaným a jejich rodinám – více o nás i o homesharingu najdete na: www.centrum-orion.cz.

Mateřská škola Solnice

Červen 2022
Jarní program a život v mateřské škole bývá velmi pestrý a nabitý a ani toto letošní období není vý-

jimkou. Posuďte sami.

V dubnu nám rodiče pomohli uhrabat trávník školní zahrady, vznikly úctyhodné kupy starého listí
trávy a větví, které byly pak vyvezeny.

Předškoláci se mohli po dvou letech podívat před zápisem na prvňáky a zjistit, co se už v Základní škole
v Solnici naučili a obhlédnout své budoucí působiště. Následující den se vydali na Tisovou, kde probíhala
komunitní akce – sázení stromů za pomoci žáků téže školy. Po velikonočních prázdninách vypukly čaro-
dějnické aktivity – výroba čarodějnic, čarodějný rej na zahradě s podpálením ohně a další den podvečerní
průvod městem k Lipkám a soutěže v čarodějných dovednostech. Hned v pondělí 2. 5.  jsme využili po-
zvání a navštívili zázemí HZS v Rychnově n. Kn.

Květnové besídky pro maminky jsou zásadní událostí, tentokrát nám nebránila v jejich provedení
žádná omezení, dokonce někteří mohli nabídnout jako občerstvení vlastní upečený moučník. Pozvání na
program a občerstvení přijala milá společnost  -  klub solnických důchodců. Návštěva místní knihovny
byla tentokrát zaměřena na domácí mazlíčky. Někteří vyrazili také do Ještětic k chovateli, jiní do rych-
novského Déčka seznámit se se zvířátky tamními. Ve školce vznikla jednodenní mini ZOO, kde byla k vi-
dění želva, králík, kočka, psi /ti jen na chvíli/, rybičky a andulka. Ke květnovému zápisu přišlo 31 dětí,
po dvouleté pauze si mohli zájemci prohlédnout vnitřní prostory osobně. Po odchodu školáků budeme
mít dost místa i pro ukrajinské děti, kterých se v pozdějším termínu zápisu dostavilo jen minimum.
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Na konci května jsme na radnici
v Solnici přivítali nové občánky, naši
předškoláci podali svým kulturním
vystoupením  profesionální  výkon.
V úplném závěru měsíce jsme ještě
stihli letní olympiádu na solnickém
hřišti. Sportovní klub nám umožnil
soutěžení,  Součkovi  se  postarali
o disciplíny a tak jsme mohli procvi-
čit hbitost, postřeh a další pohybové
dovednosti.

Na den dětí jsme naplánovali „ry-
tířský“  program  ve  spolupráci  se
šermířskou skupinou z Kvasin. Děti
si zatančily, sledovaly neúprosné šermířské souboje, poznaly středověké oděvy, zbraně a zasoutěžily si.
V červnu nesmí chybět školní výlety. Některé třídy vyrazily za domácími zvířátky, jiné do ZOO. Počasí
bylo sice nestálé, ale nebylo nejdůležitější, protože kdo si chce něco užít, stačí chtít a mít pozitivní ná-
ladu! I pohádkových divadelních představení jsme shlédli několik. Některé v MŠ a jedno také ve spole-
čenském domě v Solnici.

K létu patří pobyt v přírodě a tak není vůbec špatné
seznámit se s ní o něco víc. Tentokrát se paní učitelky
zaměřily na život včel. Děti se dozvěděly a mohly si vy-
zkoušet mnoho zajímavého a nového o tomto nena-
hraditelném hmyzu. Mezitím jsme se vyfotili, vystavili
tablo se školáky. Připojili jsme se k akci „Celé Česko
čte dětem“, do mateřské školy chodili číst rodiče a pra-
rodiče  dětem  před  odpoledním  odpočinkem.  Buď
vlastní oblíbenou knihu nebo nějakou naši. Děkujeme
těmto „čtenářům“, byl to příjemný zážitek a zpestření
vidět rodiče v nové roli, seznámit se s novou knížkou,
textem, ilustracemi. Jiní rodiče se přihlásili na naši
výzvu a předvedli dětem svoji profesi, koníčka či do-
vednost. Vážíme si především času, který nám věno-
vali.

Tak vidíte. I přes snahu o stručný výčet vznikl text poměrně obsáhlý! A navíc se ještě připravují prázd-
ninové „budovatelské“ práce – především rekonstrukce hygienického zázemí dětí v 1. a 2. třídě. Později
zastřešení prostoru pro kontejnery na odpad a parkování kol, oprava a čištění fasády. Školka pěkně pro-
koukne a omládne a bude lépe fungovat a líbit se nám všem!

Eva Cvejnová, ředitelka MŠ Solnice
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Den Země – sázení stromů v Solnici
Středa 13. dubna 2022 nebyla pro solnické žáky oby-

čejným školním dnem. Vůbec nevstoupili do budovy
školy. Na zádech bez aktovky, ale s batohy a v pracov-
ním oblečení  se  ráno  shromáždili  na  školním dvoře.
ZŠ Solnice pořádala pro děti ve spolupráci s Městem
Solnice a Lesnicko dřevařským vzdělávacím institutem
Vrchlabí sázení ovocných stromů.

Zhruba 250 přítomných dětí s jejich učiteli přivítala
žákovská rada. Ta jim přiblížila, jak celý den bude pro-
bíhat. Také jim připomněla správné třídění odpadu a zá-
sady chování v přírodě.

Následně se děti  rozdělily do věkově  různorodých
skupin a s pomocí mapy s fotografiemi Solnice se vy-
daly na cestu. Jejich cílem byl Smírčí křížek u Třešňové

Základní škola Solnice
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aleje, kde zasadili nové ovocné stromy. Na zpáteční cestě se děti zapojily do sběru odpadků a své úlovky
pak následně vystavily u základní školy. Zde každý žák obdržel speciální penízek jako památku na tuto
akci a do oběda se mohl věnovat nejrůznějším sportovním aktivitám.

Připomínkou tohoto dne je výtvarná práce umístěná na chodbě naší školy. Je na ní zachycena lípa
a v každém jejím listu jsou podepsáni členové jednotlivých družstev.

Poděkování patří všem pracovitým šikovným dětem a ochotným dospělákům, kteří přispěli k hlad-
kému průběhu této akce.

Jistě nám všem jednou pohled na ovocnou alej, na jejíž výsadbě jsme se podíleli, udělá radost a po-
hladí nás na duši.   

Když se sejde dobrá parta, tak jde všechno na světě!
Tuto větu vždycky říkával můj

děda  od  Skuhrova  nad  Bělou.
A právě do zdejší lokality se vydali
v pátek 17. června na první školní
výlet prvňáčci. Zažili zde den plný
různých aktivit – navštívili  sku-
hrovskou  rozhlednu  a  zahradu
mateřské  školky, na  farmě paní
Pišlové  se mohli  svézt  na  koni,
nakrmili  hospodářská  zvířata
a opekli si buřtíka k obědu. I po
tak nabitém programu ale dobro-
družství nekončilo – následovalo
totiž spaní ve školní družině. To
zpestřila  návštěva  indiánského
náčelníka s jeho družkou a noční stezka odvahy.

A právě  šikovní prvňáci poslední den  školního  roku odvedli neméně  šikovné deváťáky naposled
z naší základní školy. Ti celých 9 let u nás všem ukazovali, že jsou výborný kolektiv. V první třídě si je pod
křídla vzala skvělá paní učitelka Milena Handová, kterou po 4 letech vystřídala vynikající paní učitelka
Kristýna Faltová. Deváťáci neměli za celou svou docházku žádné větší problémy. Naopak – často svými
nápady obohatili školní život a pořádali zajímavé akce pro své spolužáky. A nebáli se ani práce – pomohli
například s vystěhováním půdních prostor, kde v blízké době začne stavba nových učeben.

Jsme rádi, že mladší ročníky můžou u nás ve škole vidět,  jak funguje hezká spolupráce třídního
kolektivu, třeba je to inspiruje.
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Mladí vynálezci zpět na ZŠ Solnice
Ve druhém červnovém týdnu se po covidové přestávce do základní školy Solnice vrátil program Mladý

vynálezce, který zajišťuje hradecká asociace AriD. Program inovativním způsobem vede zúčastněné žáky
k tvůrčímu myšlení, odhalení problémů ze života a týmové práci nad problémy. 

Z 25 podaných nápadů vyhrál nápad „Alergenky“, který řeší problém informování o alergickém pro-
středí. Na otázku, jak na to přišel, odpověděl autor nápadu Michal Gajda, že ho to napadlo, když viděl,
jak jeho kamarád má potíže s pylem. Vítězný nápad, plakát a prezentace byly oceněny diplomy a cenami
na tržišti nápadů před celou školou.

Díky propracované metodice se tak daří odhalovat žáky s tvůrčím potenciálem. Žákům je umožněno
získat zkušenost, že hledánířešení technických problémů může být velmi zajímavá činnost. Cílem pro-
gramu je ukázat cesty k řešení problémů.

Výtvarné novinky ve škole
V období před pandemií si všichni žáci školy odhlasovali dvě

výtvarná témata, jimiž chtěli zkrášlit školní zdi. Tím prvním bylo
téma ekologické a o jeho ztvárnění se zasloužila paní Iveta Souč-
ková. Vstupní vestibul družiny zdobí portrét Einsteina ze štětce
slečny Jany Hovorkové (viz foto), bývalé žákyně naší školy. Oběma
talentovaným malířkám za novou dekoraci moc děkujeme.

Renata Netíková, 
vedoucí vychovatelka ŠD
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K závěru uplynulého školního roku
Je za námi další školní rok, a proto bychom se s Vámi chtěli podělit o některé z našich radostí i sta-

rostí. Během prvního pololetí jsme ještě maličko bojovali s distanční výukou, která tu a tam potrápila ně-
kterou ze tříd. Někteří si ji užili dosyta, jiným se vyhnula obloukem. Suplovaných hodin za ochořelé
kolegy bychom také napočítali poměrně dost, ale nakonec jsme to všichni zvládli jak fyzicky, tak hlavně
psychicky.

Když už jsme začali fungovat v normálním režimu a pochvalovali si, že jsou trable snad konečně za
námi, přišla válka na Ukrajině a masivní příliv uprchlíků do zbytku Evropy. Bylo zřejmé, že ani nám se
nevyhne příchod ukrajinských dětí do tříd. To s sebou neslo a nese řadu potíží, které si třeba ani běžní
lidé nemusí uvědomovat. Nechci je tu vypisovat, ale věřte mi, že to není jednoduché pro nikoho. Doufáme,
že v září budeme vybaveni vším, co je potřeba (informace, metodika, materiály) k tomu, abychom mohli
svou  práci  dělat  zodpovědně
a naplno pro všechny,  i pro děti
z Ukrajiny.

Dále již bych chtěl pokračovat
těmi radostmi. Školní rok jsme za-
hájili opravdu velkolepě, a to osla-
vami 100 let výročí budovy školy.
Akce se neuvěřitelně povedla, náv-
štěvnost byla obrovská a myslím
si, že jsme se velmi pozitivně za-
psali do povědomí širokého okolí.

Tento rok se dále zadařilo ob-
novit  spoustu  pravidelně  kona-
ných akcí, které musely být kvůli
koronaviru  pozastaveny  –  náv-
štěvy divadel, knihovny a baletu, exkurzní dny do místních podniků, dopravní hřiště, lyžařské a plavecké
výcviky, preventivní programy, sportovní akce, výlety prvního stupně, akce ve družině a mnoho dalších.

Díky osvícenému přístupu vedení Základní
školy Solnice se tak v postcovidovém dohá-
nění výpadků právě v Solnici mohl prvně re-
alizovat tento motivační program AriD.

Ing. Pavel Jirman, AriD Hradec Králové, 
lektor programu
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Zpráva o činnosti Klubu důchodců Solnice za II. čtvrtletí roku 2022
Uběhly další tři měsíce roku a po dvou letech omezování činnosti kvůli Covidu se zdá, že by tento rok

mohla naše činnost nerušeně pokračovat.

V měsíci březnu jsme uskutečnili letošní prvý výlet, a to tradičně do Kudowa-Zdróje na tržnici. Stře-
deční 8 hodina dne 30. 3. 2022 byla časem odjezdu do Polska. Na tržnici jsme zjišťovali, které stánky
zůstaly a které již nefungují. Nakonec každý uspokojil své požadavky nákupem žádaného zboží a rozjeli
jsme se opět k domovu. Tentokrát ale ne po tradiční nejkratší trase přes Náchod, ale částečně oklikou
přes Polsko. Mnozí ani netušili, že v blízkosti našich hranic je možno objevit na polském území spoustu
zajímavých míst. Z Kudowy jsme se vydali směrem na Lewin Kłodzki a pokračovali směrem do Zielencie.
Zde jsme viděli obrovský rozmach výstavby jednoho z největších zimních středisek v Polsku. Postupně
jsme projeli příhraničními obcemi Lasówka, Piaskowice, v Mostowicach jsme přejeli hraniční most do
naší republiky a zastavili se v Orlickém Záhoří na pozdní oběd. Po celé této trase jsme měli možnost pos-
louchat komentář k projížděnému území a místním zajímavostem. Po obědě jsme pokračovali v jízdě
přes Šerlišské sedlo a Deštné v O. h. zpět do Solnice.

12. 4. 2022 několik našich členů klubu zahájilo sérii výletů do Polska, kde byli součástí skupiny se-
niorů z Mikroregionu Bělá účastnících se společných workshopů spolu s polskými důchodci. Konaly se
v dubnu, květnu a červnu celkem pětkrát a v srpnu uvítáme polské zástupce ve Skuhrově n. B. na zdejší
akci. Červnová akce byla zaměřena soutěžně, jednotlivci si odtud přivezli medaile za I., II. i III. místo v druž-
stvech a naše členka Jana Letenská medaili za III. místo v jednotlivcích. Tato série setkání našich a pol-
ských seniorů je pořádána v rámci spolupráce s Mikroregionem Bělá, jehož členem je i Solnice. O akci
po jejím ukončení bude v září samostatná zpráva k seznámení na webu našeho klubu.

Klub důchodců Solnice

Z větších událostí bych určitě jmenoval mikulášské dopoledne, které si pro žáky nižších ročníků při-
pravili deváťáci. Děti si užily čertovské řádění, soutěže, tanec a odměny. Celá škola se zapojila do projektu
pro nadaci Doteky naděje. Děti při výtvarné výchově tvořily výrobky, které následně prodávaly na Veli-
konočním jarmarku uskutečněném v budově školy. Výtěžek z této akce byl pak slavnostně předán paní
Renatě z Doteků naděje. Všichni žáci se také v rámci Dne země zúčastnili sázení ovocných stromků
u křížku v Solnici. Jednotlivé smíšené skupinky dětí měly možnost si vsadit své vlastní stromy, které, jak
můžete sami při procházce vidět, celkem hezky prosperují. První červen patří dětem, a proto si žáci
9. ročníku připravili pro žáky prvního stupně stezku plnou úkolů, které prověřily, jak spolu umí děti ve
třídě spolupracovat. Ohlasy zazněly kladné a rozdané pochvaly jistě potěší.

Školní rok skončil, museli jsme se opět rozloučit s letošními deváťáky, rozdat vysvědčení, zaklapnout
sešity a stejně jako děti si odpočinout a nabrat síly na další rok. Teď ještě ne, ale zhruba od poloviny prázd-
nin se těším na to, co ten následující rok přinese, jaká překvapení pro nás připraví a čemu všemu budeme
muset čelit. Přeji Vám hezké léto plné pohodových zážitků.

Luboš Klapal, ředitel ZŠ Solnice
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Ve středu 13. dubna proběhla v naší klubovně Tvořivá dílna, kde se sešlo 7 zájemkyň, aby pod vede-
ním paní Vilmy Sršňové vytvářely ruční patchwork. Akce se líbila, v případě dostatečného zájmu ji bude
možno na podzim zopakovat.

Obdrželi jsme nabídku na besedu, která se uskutečnila dne 20. dubna 2022 v klubovně s účastí 8 lidí,
kde jsme byli seznámeni s činností a nabídkou Centra pro integraci osob se zdravotním postižením. Pan
Mgr. Chrástek nám podal mnoho důležitých informací o tomto centru a jeho činnosti. Název centra evo-
kuje myšlenku, že ještě takovouto pomoc nepotřebujeme, ale na besedě jsme se utvrdili v tom, že mnozí
z nás již by mohli využívat jeho nabídek, případně tam nasměrovat své nejbližší.

Naše akční středy pokračovaly 27. dubnem, kdy
se sešlo na solnickém náměstí 15 lidí, kterým se
zdálo být město těsné a potřebovali se projít příro-
dou. Ve 14 hodin si vyšlápli na vycházku solnickou
Šárkou, ke kvasinskému rybníku na Ještětické ul.,
lesíkem plným rozkvetlých koberců sasanek, ke kva-
sinskému Obecnímu úřadu, lávkou přes řeku Bělou
do  poklidné  části  kvasinské  zástavby,  k  zámku
a parkem zpět do Solnice. Trasa měřila 5 km, byla
zcela nenáročná, zpět jsme se vrátili po 2 hodinách.

Ve  středu 11. května 2022 byl uspořádán náš
letošní  velký  výlet  na  Moravu.  Časný  odjezd
v 5.30 hod. se sice mnoha lidem nezamlouval, ale
na takovéto dlouhé výlety jiného východiska není.

Jako vždy nás bezpečně vezl pan Vavera svým pohodlným autobusem. Nejprve jsme navštívili barokní
kostel ve Křtinách. Místní páter nás provedl touto úžasnou stavbou, povyprávěl o historii i současnosti
poutního místa a pustil nám zvonkohru. Poté nás pan Vavera dovezl k bývalému vojenskému objektu
v jeskyni zvané Výpustek. Spolu s průvodkyní, která úchvatně vyprávěla o historii kterou tato jeskyně pro-
žívala, jsme absolvovali prohlídku jak nedávné historie vytvořené lidově demokratickou armádou ČSSR,
tak i úžasnými prostory krasové jeskyně. Některé návštěvníky zaskočila nízká teplota v tomto komplexu,
takže jsme s povděkem nakonec opět stanuli na denním světle a hřejícím slunci. Urychleně jsme pokra-
čovali v cestě k Moravskému Krumlovu,
kde nás na zámku čekala prohlídka pře-
krásných  pláten  Alfonze  Muchy.  Prů-
vodkyně postupně popisovala výjevy na
jednotlivých plátnech a upozorňovala
na smysl, jenž malíř těmito malbami vy-
jádřil. Poté jsme se již vydali směrem k
našim domovům. Tento výlet byl z hle-
diska silničního provozu trochu adre-
nalinový, ale pan řidič se svého úkolu
zhostil velice dobře a zodpovědně. Díky
jemu jsme vše časově stihli. 



2 2 w w w . s o l n i c e . c z

Ve čtvrtek 19. 5. jsme byli pozváni do místní mateřské školy, kde především pro ženy měly děti při-
pravené pásmo ke dni matek. Jejich vystoupení bylo nádherné, paní učitelky mají velký podíl na pří-
pravě a spolu s kuchařkami pro nás přichystaly i malé občerstvení. Děti nám také předaly vlastnoručně
vyrobené dárečky. Byly to velice příjemně strávené chvíle mezi dětmi. Předsedkyně našeho klubu předala
při loučení malý finanční dar pro školku na nákup hraček pro děti.

V květnu se měly uskutečnit ještě dvě akce, ale ty musely být z technických důvodů a vzhledem k po-
časí zrušeny. Bude snaha je uskutečnit v náhradních termínech.

26. května 2022 ve čtvrtek odpoledne uví-
tali členové výboru v naší klubovně milou náv-
štěvu. Přijeli zástupci seniorského klubu ze
Skrbeně, s kterým nás spojuje družební spo-
lupráce. Zatím je pozvolná a zástupci klubu
z Moravy přijeli jednat o možnosti výletu do
našich  končin  a  možnosti  setkáním  členů
klubu v širším měřítku. Po uvítání jsme vzác-
nou návštěvu vzali na prohlídku solnického
Společenského  domu,  kterým  nás  provedl
a podal zasvěcený výklad pan Kouřím. Po ná-
vratu do klubovny jsme jednali o zamýšlených

akcích a zájezdu Skrbeňských k nám. Dohodli jsme společný výlet do Opočna na zámek a krátké setkání
v motorestu v Bílém Újezdě.

Nastala středa 15. června 2022, den ve kterém jsme měli v plánu se setkat s družebním klubem z Mo-
ravy. Ráno přistavil pan Vavera autobus v Solnici, aby s námi absolvoval výlet po blízkém okolí. Nejdříve
jsme navštívili zámek Opočno, kde jsme zhlédli novou expozici v druhém patře zámku. Vytvořili jsme
dvě skupiny, které šly po 15 minutách za sebou na prohlídku. Prvá skupina (za kterou mohu mluvit)
měla  štěstí  na  vynikající  prů-
vodkyni, která podala vyčerpá-
vající  výklad.  Obdivovali  jsme
exponáty  i prostory,  v kterých
jsou tyto umístěny. Po prohlídce
jsme se někteří krátce pozdravili
s  dorazivšími  Skrbeňáky,  kteří
přijeli na prohlídku a absolvovali
ji po nás. My jsme se odebrali
k autobusu, aby nás pan Vavera
odvezl k rozhledně na Osičině.
Zde  nás  očekávala  paní  sta-
rostka Přepych, aby nám odem-
kla  branku  rozhledny.  Někteří
využili možnosti  vystoupat  po
164 schodech do 33 metrové výšky, aby se rozhlédli po okolí, kde byly k vidění např. Krkonoše, Orlické
hory, Hradec Králové, České Meziříčí, Opatovická elektrárna, Kunětická hora a další lokality. Poté jsme se
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odebrali pěšky  lesem do Dřízenského
údolí. Byla to příjemná procházka lesní
tišinou, kolem kapliček křížové cesty ke
kapli  v  údolí.  Zde  nám  pan  kronikář
s paní starostkou povyprávěli o historii
tohoto poutního místa a umožnili na-
hlédnout do kaple. Po odpočinku a vy-
slechnutí  si  zdejší  historie  jsme
pokračovali pěšky do přepyšského od-
počinkového místa zvaného Ve Skalách.
Zde pan kronikář s paní starostkou po-
vyprávěli o tomto místě, historii, vzniku
silnice v tomto místě i o současnosti.
Poslední úsek naší pěší vycházky nás zavedl do přepyšského kostela sv. Prokopa, kde se po krátkém vý-
kladu o historii několik odvážlivců dokonce vydalo krkolomnou cestou až ke zvonům ve věži. Zároveň si
mohli zblízka prohlédnout renovované varhany na kůru. Před kostelem nám byly předány informační a
reklamní materiály obce Přepychy. Tato pěší vycházka doprovázená výklady byla úžasná. Dík patří hlavně
starostce paní Zdeňce Seidelové, kronikáři panu Vladimíru Zdeňkovi st. a naší předsedkyni Aleně Mar-
tincové, která toto vše domluvila. Po rozloučení nás již autobus dovezl na pozdní oběd do Bílého Újezdu.
Zde udělal krátkou zastávku i zájezdový autobus seniorského klubu ze Skrbeně, aby se členové obou
klubů mohli navzájem krátce seznámit. Obdrželi jsme od nich pozvání na Moravu na říjen, kde bychom
pobyli větší část dne a zúčastnili se společné akce.

Naše opětovná činnost se příznivě rozbíhá. Byli bychom rádi, kdybyste byli spokojeni s připravenými
akcemi a hojně se jich účastnili. Navyšuje se počet členů, kteří mají zájem o zasílání informací na mai-
lové adresy. Dostávají tím daleko rychleji informace o akcích, změnách a upřesněních. Je možné přihlá-
sit se na akce mailem místo přihlášení se v klubovně.

Těšíme se na vaši přízeň a zveme vás na další akce v nastávajících měsících.

Ladislav Hradecký za výbor klubu

90 let fotbalu v Solnici
V letošním roce slaví fotbalový oddíl Sportovního klubu Solnice 90 let od svého založení. Jubilejní se-

zóna byla více než vydařená a ozdobená dvěma tituly solnických fotbalistů v krajských soutěžích. A-tým
zvítězil v 1.A třídě a s bilancí 26 výher a 2 remíz ve 28 zápasech jednoznačně ovládl soutěž. Vykopal tak
pro solnický fotbal historický postup do Krajského přeboru.

Ještě suverénnější a zářivější sezónu má za sebou tým solnických mladších žáků, kteří dokázali pro-
létnout Krajským přeborem bez jediné porážky, když zvítězili v neuvěřitelných 56 utkáních a v nich sou-
peřům nastříleli 430 branek!

Sportovní klub Solnice
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Sportovní oslava devadesátého výročí fot-
balu  v  Solnici  se  tak  zhmotnila  do dalších
dvou pohárů na polici v klubovně. Kulturní
oslava následovala o několik dnů později na
Galavečeru solnického fotbalu ve Společen-
ském domě, kde si hráči a fanoušci užili sol-
nickou Tiki Taku v podání moderátora Petra
Svěceného a jeho hostů – Petra Švancary, Hor-
sta Siegla a Pavla Horvátha. Fotbalové poví-
dání ozdobila svým zpěvem Jitka Boho.

Současnost a budoucnost solnického fot-
balu vypadá po sportovní stránce dobře. Do
nové  sezóny  vstoupí  SK  Solnice  se  dvěma
(možná třemi) týmy mužů a díky stále silnější
spolupráci se sousedním černíkovickým klubem taky se všemi kategoriemi mládeže od předpřípravek
po mladší dorost. V srpnu se bude opět konat Letní fotbalový kemp, otevřený pro hráče a hráčky nejen
solnických mládežnických týmů, ale i z jiných klubů.

Ke sportovním úspěchům klubu je především třeba mít v realizačním týmu kvalitní trenéry. V SK Sol-
nice takoví jsou a všem patří obrovské poděkování za to, jak se věnují a obětují fotbalu v Solnici!

Zázemí  městského
sportovního areálu zatím
stačí  na  úroveň  fotbalo-
vých  soutěží,  které  se
budou  v  příštích  letech
v Solnici hrát. Ovšem při-
chází  nelehká  doba,  kdy
celkový  provoz  a  údržba
fotbalových  hřišť  nebo
kabin bude o dost náklad-
nější  a  složitější  než  do-
sud. A nezbytné investice
do modernizace areálu ta-
ké  už  nesnesou  dalšího
odkladu.

Fotbal se kope v Solnici parádní, a všichni, kteří solnickému fotbalu pomáhají, to dělají pro radost
a z lásky k tomu kulatému nesmyslu!

Chtěl bych všem, kteří podporují  fotbal  v Solnici, mnohokrát poděkovat a  těším se na viděnou
v 91. fotbalové sezóně SK Solnice!

Milan Seidl, předseda FO SK Solnice
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Sportovec okresu Rychnova n.K. za roky 2020-21
V pátek 22. 4. 2022 pořádalo Okresní sdružení ČUS ve spolupráci s městem Rychnov n.Kn. v Pelclově

divadle již tradiční vyhodnocení sportovců a funkcionářů za uvedené období. 

Za město Solnice byl přítomen starosta města ing. Jan Hostinský.

V kategorii žactva byl vyhodnocen žák Martin HOLUB /2008/ -  tenis, Tk Kvasiny: tři vítězství v celo-
státních turnajích, celkem 13 medailí. 

Jednalo se o již 10. výročí této akce. Za město Solnice byli za tato období vyhodnoceni:
- rok 2011 pan Aleš Poláček /1997/ střelecký klub AVZO Solnice oddíl Manušice, Český pohár talento-
vané mládeže první místo
- rok 2011 pan Martin Kadový st. /1964/ trenér, funkcionář oddílu fotbalu SK Solnice, několik svěřenců
ve výběru ČR U20
- rok 2013 pan Josef Matoušek /1928/ atlet, účastník OH 1964 Japonsko-Tokio, hod kladivem 9. místo,
cena ČUS Praha
- rok 2013 starosta města pan Ladislav Kubíček /1948/ za podporu města Solnice v oblasti tělovýchovy
a sportu
- rok 2015 pan Jiří Ehl /1935/ funkcionář oddílu atletika, cena ČUS Praha za dlouhodobou práci v atle-
tickém sportu
- rok 2017 ing. Jiři Šedivý /1947/ a pan Jiří Janeček /1950/ osobnosti, za úspěchy v automobilovém
sportu
- rok 2018 žák Sebastian Mihulka /2011/ M-CROSS TEAM z.s., vícemistr ČR divize vacer buggy 160, 
zahraniční úspěchy v Rakousku
- rok 2018 žák Jan Vašátko /2005/ lyžování - běh Wikov - Ski Skuhrov n.B. Třetí místo na ČP žactva
v norském sprintu
- rok 2019 dorostenec Tomáš Hrubý /2004/ SK Solnice oddíl kuželek, na přeborech jednotlivců prvé
místo a zisk titulu přeborník ČR

Z podkladů OS ČUS Rychnov nad Kněžnou

Hrubý Milan st., Hubálková Dagmar

Finále okresního přeboru 2021/22
Přeborník okresu pro oranžové!!

Poslední sedmé kolo OP se odehrálo v Lupenici a pořádala ho Réma RK. Za velkého vedra se do
Lupenice sjelo 35 družstev. Parné počasí zkrátilo turnaj pouze na základní skupiny. Poté bylo celkové vy-
hlášení okresního přeboru. Započítávalo se tak předešlých 6 kol.

Naše výsledky v celé soutěži jsou skvělé! V každé kategorii jsme obsadili stupně vítězů.

Žluté družstvo hrálo celou sezonu ve složení: K. Brodecká, L. Volná na začátku sezony i V. Roleček.
Průběžně se pohybovali kolem třetího místa a na něm také skončili. Pěkné 3. místo. 

Volejbalový klub Škoda Kvasiny
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V oranžové barvě  jsme měli  celkem tři družstva. Za „A“ hrál pokaždé M. Moravec a střídali  se
Z. Chlumecká a A. Vavera. Toto družstvo ani jednou neprohrálo a po zásluze jim patří titul přeborníka
okresu – 1. místo!! Družstvo „B“ a „C“ se střídali: Š. Luščáková, L. Kubcová, K. Jirsová, S. Štěpán,
M. Zima. Celkově obsadili 3. a 5. místo. 

Červenou hrála dvě naše družstva. „A“ Kačky Martincová a Dusbabová. Holky hrály krásný volejbal
už se všemi prvky a výsledkem bylo krásné 2. místo. „B“ K. Kopecká, A. Rolečková na dvou turnajích
zaskočil M. Moravec. Na všech bylo vidět obrovské zlepšení. Výsledkem bylo místo těsně pod stupni
vítězů -  4. místo.

Okresní přebor je za námi a příští sezonu už bude většina hrát o barvu výš. Doufám, že budou opět
pravidelně jezdit na turnaje a tím i utužovat partu. Děkuji rodičům za povzbuzování a pomoc při dopravě.
Obrovská gratulace všem našim minivolejbalistům!!!!!!

Martin Moravec

ČRS MO Solnice
Poslední květnový víkend uspořádala místní organizace Českého rybářského svazu Solnice rybářské

závody na rybníku v areálu zámeckého parku v Kvasinách. Sobota byla vyhrazena pro dospělé členy oga-
nizace a jejich hosty. Neděle patřila mládeži a to včetně příchozích dětí, které nejsou členy Českého
rybářského svazu. Tato tradiční akce solnických rybářů se poslední dva roky nekonala z důvodu pande-
mických opatření Covid-19. O to více si ceníme účasti jak dospělých, tak mládeže. Sobotních závodů
dospělých se zúčastnilo 28 rybářů. V neděli přišlo 17 mladých rybářů a 10 příchozích dětí. Přes neval-
nou předpověď počasí svatý Petr, patron všech rybářů, zařídil pěkné slunečné počasí bez deště, i když
zrána bylo velmi svěže. 

Český rybářský svaz Solnice
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Vítězem kategorie dospělých se stal Jakub Štencar s výkonem 863 bodů. Druhé místo patřilo Josefu
Poslušnému (677b.) a na třetím místě se umístil Bohuslav Michalička (615b.). Z mladých rybářů byl nej-
lepší Dan Luščák (408b.), druhý Lukáš Martinec (166b.) a třetí Radim Vondráček (136b.). Kategorii pří-
chozích ovládla Viktorka Nováková (161b.), na druhém místě skončil Jindra Hrubý (61b.) a třetí Alex
Piskora (50b.). Pro vysvětlení, bodové hodnocení je nastaveno tak, že každá ulovená ušlechtilá ryba je
změřena a 1cm = 1 bod. Plevelné ryby jsou ohodnoceny 10 body bez ohledu na velikost.

Poděkování patří městu Solnice a obci Kvasiny za finanční podporu, kterou využíváme na zarybnění
revírů, organizaci závodů a na ceny pro úspěšné závodníky. 

Další akce, kterou MO ČRS Solnice připravuje v letošním roce, budou závody pro mládež, včetně pří-
chozích dětí a to na obecním rybníku v Kvasinách (u cesty z Kvasin směrem na Ještětice) v termínu
10. 9. 2022.

Milan Hrubý za MO ČRS Solnice

Turistika

Solnická solná stezka 4.června 2022 – 50. jubilejní ročník SSS 
Počasí jubilejnímu 50. ročníku SSS přálo, sluníčko svítilo, bylo teplo! Uznání patří všem, kteří se této

tradiční akce zúčastnili, zejména rodičům s malými dětmi a 32 odvážným turistům na vzpomínkové
50 km dlouhé trase vedoucí po stopách 1.  ročníku SSS z roku 1973 – Solnice, Lukavice, Uhřínov,
Zámeček, Velká Deštná, Šerlich, Deštné, Panoráma, Mnichová, Lomy, Osečnice. Nejstarší pochodující
ženy byly hned tři, paní Šklíbová Hana ze Solnice, Tobišková Alice z Kvasin a zároveň i nejvzdálenější
Ulmanová Martina z Jihlavy. Všechny zaslouží obdiv. Rovněž tak i nejstarší muž Miloš Klíma z Kvasin. Nej-
mladšími účastníky byli Ehlová Michaela ze Solnice a Moravec Tomáš z Rychnova nad Kněžnou.

Na trase základní v délce 21 km z Deštného do Kvasin se líbilo 66 účastníkům. Nechyběl mezi nimi
ani tradiční účastník Bohumil Křížek ze Solnice se svou dcerou Klimčíkovou Ivanou, která byla i nej-
vzdálenější – přijela z Nového Jičína. 

Na trasu zkrácenou v délce 18 km z Jedlové vyšlo také 66 lidí, z toho 26 ze Solnice. Nechyběli ani kaž-
doroční nejvzdálenější účastníci – manželé Maryškovi z Olomouce.

Nejvyhledávanější trasu 13 km od Hájovny z Antoniina údolí do Kvasin zvolilo 97 účastníků a 4 psi.
Na ní jsme mohli přivítat i početné rodinné kolektivy Vondráčkovy, Štencarovy a Luščákovy ze Solnice,
Kubcovy z Kvasin a Matouškovy z Bílého Újezda. Nejstarším účastníkem byl Stanislav Šulc z Rychnova
nad Kněžnou. Nejvzdálenější účastnice Marie Byrtková přijela z České Lípy.

Po 12 km trase bez autobusu se vydalo 52 turistů, z toho 9 přijelo z Dobrušky. Nejstarším a nej-
vzdálenějším byl Kupec Vladimír ze Stráže pod Ralskem, který přijel na start SSS jako úplně první
chodec v 6 hodin ráno!

Nejkratší trasu 7 km uvítaly rodinné kolektivy i s malými dětmi, nejmladší narozeni v roce 2021 se vezli
v kočárcích. Trasa se líbila i 10ti osobám z chráněného bydlení z Kostelce nad Orlicí a 49 rodičům
s 51 malými dětmi, kterým Brouček připravil zajímavé úkoly, které na trase plnily. 
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I cyklotrasy organizované Petrem Šklíbou, Jiřím Kubcem, Jiřím Brichem a Jaromírem Novákem ovliv-
nilo velmi kladně krásné počasí. Horskou 50 km trasu jelo 17 jezdců, nížinnou 50 km jelo 53 cyklistů a
dětskou 25 km 31 dětí a dospělých. Ve srovnání s minulými ročníky to je velký úspěch! Počítáme-li 8 po-
řadatelů, cyklotras se zúčastnilo celkem 109 cyklistů!

Sečteme-li 399 pěších se 100 rodičů s dětmi, 10 osob z chráněného bydlení a 28 organizátorů, dosta-
neme se na 537 pěších turistů, přičtením 109 cyklistů se pak jubilejního 50. ročníku Solnické solné stezky
zúčastnilo celkem 646 lidí! A to je počet opravdu velmi pěkný! Náš velký dík patří všem zúčastněným!
Účastníci pochodu měli možnost zhlédnout výstavu k 50. výročí Solnické solné stezky a k 21. výročí zno-
vuobnovení činnosti turistů Solnice pod vedením Mgr. Josefa Holce. Konala se ve dnech 1. - 5. června ve
Společenském domě v Solnici.

Výstava k 50. výročí Solnické solné stezky
Návštěvníci výstavy mohli zavzpomínat na úplné začátky. Na první Solnickou solnou stezku z 9. června

1973 a na ty, kteří měli zásluhu na jejím vzniku, například pana Zahradníka, pana Starého a pana Faista.
Mezi 239 návštěvníky výstavy potěšil i zájem čtyř tříd žáků školy. Dík patří i vedení školy. Za zhotovení
poutavé, zajímavé, moc pěkné a poučné výstavy zachycující 50let zdravé turistiky v Solnici si zaslouží
velký dík všichni – zejména Pepa Rak a dále pánové Josef Holec, Jiří Janeček, Miroslav Bek a paní Jana
Letenská, Dagmar Jirsová a Jitka Kosařová.                                                                                                                                                                     

Poděkování za úspěšnou realizaci jubilejního 50. ročníku si zaslouží všichni organizátoři, zejména
Josef Rak, který velmi dobře plánuje, zajišťuje a propaguje pěší trasy. Společně s Josefem Holcem fotí na
startu, kontrolách, trasách i během pochodu SSS a vše zveřejňují v podobě krásných fotek. Poděkování
patří i panu Jiřímu Janečkovi, který se významně podílel na organizaci letošního ročníku SSS. Náš dík
patří panu starostovi města Solnice Ing. Janu Hostinskému za velikou podporu naší zdravé akce, paní
starostce Kvasin Ing. Alici Novákové, paní ředitelce Janě Maškové a celému jejímu kolektivu obětavých
pracovníků Ústavu sociální péče v Kvasinách. Velké poděkování náleží i všem našim letošním sponzorům.
Díky jejich příspěvkům jsme mohli jubilejní 50. ročník Solnické solné stezky uspořádat.

Marie Šprincová
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Knihovna Solnice

Knihovna ve světě přírody a zvířátek  
Dnešní svět patří více technice a svět, kterého jsme součástí od pravěku a bez kterého bychom ani ne-

mohli existovat, ustupuje spíše do pozadí. Ovšem ve světě přírody je mnoho tajemství a zázraků, které
děti neodolatelně přitahují. Knihovna pozvala děti z místní mateřské školy k návštěvám, které se tema-
ticky věnovaly přírodě kolem nás. 

Na první jsme podnikli ještě v předjarním období pravidelnou vycházku s krmením pro zvěř do lesa
Vrchoviště. Děti vyrazily na cestu úžasně vybaveny batůžky plnými vhodného krmení pro zvěř, které jsme
založili do místního krmelce. Seno, jablka, kukuřici, obilí, sůl i řepu a další vhodně připravené krmení při-
šlo jistě vhod, protože venku ještě panovala paní Zima a děti se tak na chvíli ocitly v roli myslivců, pro
které je samozřejmostí pečovat v zimním období o naši lesní zvěř. Pro menší děti by byla cesta pěšky do
lesa příliš dlouhá, proto za nimi přijel malý krmelec na zahradu mateřské školy. Poznávaly druhy krmiva
a také to, co do krmelce nepatří. Zvěř na obrázcích, kožešiny z muflona, lišky a kuny, parohy z jelena
a srnce, dalekohled a další předměty související s myslivostí včetně zbraní. Rozeznávaly a pojmenovávaly
zvěř lesní, domácí i tu, se kterou se můžeme setkat pouze při návštěvě zoologické zahrady. Děkuji čle-
nům MS Solnice za pomoc, jmenovitě panu Danielisovi, Hartmanovi a Jarkovskému. Dovolte mi malou
vzpomínku na pana Pavla Martinů, který nás před necelým rokem opustil, jenž byl pravidelným náv-
štěvníkem a čtenářem knihovny, kamarádský člověk, vždy ochotný spolupracovat a podílet se na vytvá-
ření mysliveckých akcí pro děti.  

Další návštěvy dětí z mateřské školy mířily do
prostor naší knihovny. Povídání a nahlédnutí do
knížek o zvířatech domácích,  lesních, žijících
v  zoologických  zahradách  a  třeba  i  v  daleké
Africe proběhlo na úvod setkání. Přichází jaro
a s ním i čas nově narozených mláďat, doma na
dvorku i v přírodě, a proto jsme si povídali, jak
se máme k těmto tvorečkům chovat. Nikdy ne-
smíme  sahat  na  mládě  nalezené  v  přírodě,
i když to právě vypadá, že ho maminka ve vy-
soké trávě zapomněla. Ale matka velmi dobře ví,
kde je její mládě a vždy se k němu vrátí. Pokud
by ucítila pach člověka na mláděti, již by ho bo-
hužel nepřijala. 

Na židli v knihovně seděl medvěd, vedle něho
králík  a  také  opice  a  ježek.  Věřte,  nevěřte,
opravdu tam takto spolu seděli a čekali…  „Med-
věd  taky  zbaští maliny? A  kdo  si  dá  k  večeři
žížalu? A  kdo  by  si  rád  pochutnal  na  baná-
nech?“ Děti obdržely obrázky, na kterých byly
zobrazeny potraviny a přiřazovaly je k jednotli-
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vým zvířátkům. Hledání párových obrázků z pexesa na chodbě knihovny byl další úkol, který na děti
čekal, a při něm se soutěžilo na jednotlivé týmy, takže bojový pokřik nechyběl a popoháněl všechny
vpřed. Další disciplína bylo skládání puzzle pejsků, o jejichž plemenech jsme si také řekli několik infor-
mací. 

O zvířatech jsme si povídali jak o těch, které mají děti rády, tak ze kterých mají naopak trochu obavy
a nechtěly by je potkat. A co tak nějaké přivítat doopravdy mezi námi? Zakrslý králík a morčátko čekali
na děti jako milé a chlupaté překvapení na závěr exkurze v knihovně. Samotný kontakt s živým zvířát-
kem přináší dětem nejen radost a potěšení. Podle psychologů, zejména pes zvyšuje dětskou sebedůvěru
a někdy funguje i jako jejich ochránce. Děti se po boku svého psího kamaráda cítí silnější, odvážnější.
Přímá přítomnost zvířete v domácnosti pomáhá dětem učit se jak pečovat o někoho slabšího, někoho,
kdo potřebuje jejich péči, je na ně odkázaný. Učí je to přebírat zodpovědnost za vztah a péči, ve které
na nich někdo závisí. Nesmíme opomenout také vliv na rozvoj pohybových dovedností dětí, které mají
doma psa a chodí s ním pravidelně ven. Podporujme tedy zájem dětí, které chtějí pečovat doma o zví-
řecího kamaráda, kterým nemusí být jen pes. 

Těšíme se na další společná setkání v naší knihovně. Knihovna bude během měsíce července a polo-
viny srpna uzavřena a na čtenáře se bude opět těšit od 16. srpna 2022. 

Přeji všem krásné léto plné sluníčka, pohody a odpočinku v přírodě. 

Irena Šklíbová, knihovnice
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26.03. 09:45 Dopravní nehoda – Bílý Újezd-Masty
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě motorky
a osobního vozidla, ke které došlo na silnici vedoucí
z Mastů do lomu. Po příjezdu na místo události bylo
provedeným průzkumem zjištěno, že mladý motor-
kář narazil do osobního vozidla, přeletěl přes ka-
potu a skončil na přilehlé pastvině. Jednotka ve
spolupráci s jednotkou HZS stanice Dobruška pro-
vedla protipožární opatření motorky a likvidaci uni-
klých provozních kapalin. Dále bylo i osobní vozidlo
zkontrolováno proti úniku provozních kapalin. Mladý motorkář byl předán do péče ZZS. Po odjezdu vo-
zidla ZZS se jednotka po domluvě s VZ vrátila zpět na svou základnu.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice Dobruška

29.03. 16:40 Požár – Dobruška
Jednotka byla z důvodu výjezdu jednotky HZS stanice RK k požáru sila s řepkou v Dobrušce povolána
na vlastní stanici, kde držela zálohu pro případ další mimořádné události. Tato záloha byla po cca dvou
hodinách odvolána.

09.04. 06:36 Dopravní nehoda – Chábory
Jednotka byla vyslána do obce Chábory k dopravní nehodě jednoho osobního vozidla. Po cestě k zásahu
byl velitel jednotky informován operačním důstojníkem KOPIS KHK, že dle sdělení VZ se jedná o menší
nehodu a síly a prostředky na místě události jsou dostačující. Jednotka se po této informaci v Bílém
Újezdě otočila a vrátila se zpět na svou základnu.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice Dobruška

17.04. 13:15 Požár – Lokot
Jednotka  byla  vyslána  k  požáru  louky  do  obce
Lokot. Po příjezdu na místo události bylo provede-
ným průzkumem zjištěno, že hoří travní porost na
ploše o rozloze cca 50 x 50 m. Jednotka na pokyn
VZ natáhla z vozidla CAS15 MB jeden vysokotlaký
proud, kterým bránila rozšíření požáru. Z druhého
vozidla CAS32 T148 byla doplňována vodou CAS
HZS RK. Po likvidaci požáru se jednotka vrátila zpět
na svou základnu.
Po cestě na základnu byla obě vozidla CAS doplněna vodou z hydrantu u SD v Solnici.
Vozidlo CAS32 T148 bylo pro poruchu startéru dáno mimo provoz a následně odvezeno do servisu.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice RK, JSDH Lipovka

Hasiči Vás informují
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19.04. 22:08 Planý poplach – Rychnov nad Kněžnou
Jednotka byla vyslána k požáru, který byl signalizován čidlem EPS v budově Finančního úřadu v Rych-
nově nad Kněžnou. Po příjezdu na místo události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že došlo k své-
volnému spuštění systému EPS. Výjezd byl kvalifikován jako planý poplach. Jednotka se po dohodě s VZ
vrátila zpět na svou základnu.  
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice RK, JSDH Lipovka

24.04. 18:53 Dopravní nehoda – Kvasiny
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě jednoho osobního vozidla a motorky, ke které došlo na křižo-
vatce komunikací č. 321 a č. 3216 v Kvasinách. Po příjezdu na místo události, bylo provedeným průz-
kumem zjištěno, že došlo k bočnímu střetu motorky s osobním vozidlem. Na místě se nacházela jedna
zraněná osoba, kterou měla v péči posádka ZZS. Jednotka zabezpečila motorku proti požáru a úniku pro-
vozních kapalin. Dále členové jednotky uzavřeli komunikaci a zajistili místo pro přistání vrtulníku LZS.
Po odletu vrtulníku LZS a vozidla ZZS se zraněnou osobou, byl provoz na komunikaci řízen kyvadlově.
Po zadokumentování dopravní nehody Policií ČR provedla jednotka společně s jednotkou HZS RK úklid
komunikace. Po ukončení zásahu se jednotka vrátila zpět na svou základnu.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice RK, HZSp ŠKODA AUTO Kvasiny

05.05. 10:12 Technická pomoc – Solnice
Jednotka byla vyslána k otevření zabouchnutého bytu do ulice Družstevní v Solnici. Po příjezdu na místo
události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že došlo k poškození zámku a dveře nejdou otevřít. Ma-
jitelem bytu bylo oznámeno, že je uvnitř zapnutý sporák. Dveře byly pomocí speciálního nářadí otevřeny.
Po ukončení zásahu se jednotka vrátila zpět na svou základnu.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice RK

06.05. 17:53 Požár – Rychnov nad Kněžnou
Jednotka byla vyslána k požáru v panelovém domě v ul. Mírová v Rychnově nad Kněžnou. Po příjezdu na
místo události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že došlo k požáru v koupelně bytu v 7. N.P. Na
místě již zasahovala jednotka HZS RK. Naše jednotka byla na místě události ponechána jako záloha. Po
uhašení požáru a odvětrání prostor nucenou ventilací se jednotka po dohodě s VZ vrátila zpět na svou
základnu.  
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice RK, JSDH Lipovka

25.05. 05:52 Planý poplach – Rychnov nad Kněžnou
Jednotka byla vyslána k požáru, který byl signalizován čidlem EPS v budově Finančního úřadu v Rych-
nově nad Kněžnou. Po příjezdu na místo události a provedeném průzkumu bylo zjištěno, že došlo k své-
volnému spuštění systému EPS. Jednotka byla až do vyřešení problému ponechána na místě události jako
záloha. Následně se po domluvě s VZ vrátila zpět na svou základnu. Výjezd byl kvalifikován jako planý
poplach.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice RK, JSDH Lipovka

26.05. 20:08 Požár – Rychnov nad Kněžnou
Jednotka byla vyslána do Rychnova nad Kněžnou na Jungovo nábřeží k požáru dílny. Po příjezdu na
místo události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že se jedná o objekt přilehlý k RD a že požárem je
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zasažen převážně půdní prostor dílny a část střechy. Jednotka byla ponechána na místě události jako zá-
loha pro případné střídání hasičů při likvidaci požáru a pro doplňování vody ostatních vozidel CAS. Po
lokalizaci požáru byly síly a prostředky na místě události postupně zredukovány a naše jednotka se po
domluvě s VZ vrátila zpět na svoji základnu. Po cestě k zásahu došlo u vozidla CAS32 T148 k poruše na
elektroinstalaci. Tato porucha byla ihned po návratu na základnu opravena a vozidlo bylo opět připra-
veno k dalšímu výjezdu.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice RK, HZSp ŠKODA AUTO Kvasiny, JSDH Lipovka,
JSDH Lukavice

02.06. 06:43 Dopravní nehoda – Solnice
Jednotka byla vyslána k dopravní nehodě jednoho
osobního vozidla,  ke které došlo na komunikaci
č. I/14 mezi Solnicí a Ještěticemi. Po příjezdu na
místo události bylo provedeným průzkumem zjiš-
těno, že vozidlo se několikrát převrátilo přes stře-
chu a zůstalo v poli na boku. Tři osoby, které jely ve
vozidle byly zraněny a nacházely se mimo vozidlo.
Jednotka zabezpečila místo dopravní nehody a ve
spolupráci s HZS RK všem zraněným osobám po-
skytla předlékařskou pomoc a po příjezdu ZZS nadále spolupracovala při jejich ošetření a pomohla s je-
jich transportem do vozidel ZZS. Dále jednotka zabezpečila vozidlo proti požáru a zkontrolovala ho proti
úniku provozních kapalin. Vzhledem k tomu, že byla v místě nehody vozovka zcela neprůjezdná, odklá-
něli dva členové jednotky v Ještěticích veškerou dopravu. Po odjezdu všech vozidel ZZS si místo události
převzala Policie ČR a jednotka se po domluvě s VZ vrátila zpět na svou základnu.  
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice RK

05.06. 15:14 Technická pomoc – Ještětice
Jednotka byla vyslána do Ještětic k otevření vozidla, kde hrozilo nebezpečí z prodlení. Po příjezdu na
místo události bylo provedeným průzkumem zjištěno, že si majitelka v zabouchnutém vozidle ponechala
léky. Po příjezdu jednotky HZS RK, která provedla otevření vozidla, se jednotka po domluvě s VZ vrátila
zpět na svou základnu.
Zasahující jednotky: JSDH Solnice, HZS KHK – stanice RK

František Hovorka, velitel JSDH

Příspěvky našich občanů

Odpady, odpady a odpady  
Od nepaměti se člověk potýká s odpady, které za svého života vyprodukuje. S prvními regulacemi

pravděpodobně začala pramáti rodu. Ta zakázala vykonávat potřebu a odhazovat odpadky v jeskyni, kde
se bydlí. Osazenstvo chodilo tedy nejprve za jeskyni a posléze bylo vykázáno chodit do přírodních jam
a prohlubní nebo do uměle vykopaných už nepotřebných mamutích nástrah. Zde lidé vykonávali svou
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potřebu a vyhazovali vše, co se jim už nehodilo. To vše ke spokojenosti budoucích archeologů, kteří zde
na jednom místě zjišťují, co se tenkrát jedlo, co se lovilo, v čem se to vařilo apod. 

Samozřejmě vývoj, byť ztuha, šel přece jenom kupředu. Zlepšovatelé vymysleli a zrealizovali stoky,
kterými odtékaly splašky od lidských obydlí a veřejných prostranství do potoků, řek a moří. Co neodteklo,
to se v lepším případě nasypalo do přírodních proláklin a děr po vytěžených lomech, písníkách apod.
V horším případě se odpad vyvezl do lesa, hodil do řeky, nebo sofistikovaně „vylodil“ uprostřed moře.
A tak jsme si postupně „zasvinili“ celou planetu.

Pojďme se podívat na tuto problematiku do minulosti Solnice. Své nejintimnější potřeby lidé vykonávali
v dřevěných kadibudkách, které byly zpravidla umístěny na okraji hnojišť. Tyto odpady spolu s odpady
hospodářských zvířat byly vyváženy v lejtách či hnojných vozech ke hnojení zemědělských pozemků.
Celý proces narážel na hygienické problémy, neboť se poblíž hnojišť nacházely studny s pitnou vodou.
Často docházelo ke kontaminaci studní a zdravotní problémy pak sužovaly obyvatelstvo. Právě výskyt cho-
lery vyburcoval představené obce ke zřizování bezpečnějších veřejných studní a vodovodů a budování
kanalizačních odpadních stok. Samozřejmě všechny stoky končily v potocích, vodotečích a řece. S ohle-
dem na životní prostředí nic moc, ale přece jenom tu byl jistý pokrok. Pokud se jedná o hnojiště a žumpy,
byly přijaty zpřísňující předpisy k jejich lepšímu zajištění. 

Stopy likvidace tzv. pevného komunálního odpadu, můžeme spatřit na různých místech Solnice do-
dnes. Dáme-li se cestou k Rychnovu, můžeme vlevo před kruhovým objezdem spatřit kopec, na kterém
se dnes vypínají budovy firmy SAS. V těchto místech se cca před 100 lety nacházelo rozsáhlé hlínoviště,
tj. jáma, kde se těžila hlína na výrobu cihel. Za 40 let se obyvatelům podařilo tuto obrovskou jámu od-
padky zaplnit, ba co víc, navršit i pěkný kopec navíc. Tedy něco mezi 10 až 15 výškovými metry „svin-
stva“. Další velká skládka se nachází u křižovatky cyklostezek směrem k Homoli a do Černíkovic. Toto
místo po pravé straně se nazývalo U obrázku. Kupa se skládá vlastně ze tří skládek na sobě. Na vrcholu
kopce se začíná tvořit nejnovější skládka sestávající se z několika koleček odpadků ze zde konaných pří-
rodních mejdanů. Sám kopec jsou odpady z výkopů po kanalizaci z roku 2010 a pod touto kupou se na-
chází opukový lom zaplněný komunálními odpady z padesátých let minulého století. Další skládka ze
stejných let zaplnila opukový lom vlevo poblíž kapličky směrem k Domašínu. A tak by se dalo pokračo-
vat dál po dnes už zapomenutých místech původních přírodních nebo umělých proláklin, které zaplnily
odpady všeho druhu.

Současnost v Solnici je taková, že odpadové vody z nemovitostí lze vypouštět napřímo bez jakéhokoli
předčištění, gravitačně nebo tlakově, do veřejné kanalizace zakončené čističkou odpadních vod (ČOV).
Tuto možnost má Solnice, Ještětice a Kvasiny a za vypouštění majitel nemovitosti platí stočné. Další
možností likvidace odpadní vody je bezodtoková jímka (žumpa), což je nepropustná betonová nebo plas-
tová nádrž, ze které se obsah několikrát do roka vyváži fekálním vozem k likvidaci na ČOV. Dále je to
septik. Je to vodní dílo, ve kterém se pomocí komor usazuje kal a přepadem odtéká předčištěná voda do
veřejné kanalizace, povrchových vod nebo trativodu. I ze septiku se jednou za čas vyváží usazený kal
k likvidaci na ČOV. Poslední možností je domovní ČOV, ze které předčištěné vody odtékají stejně jako
u septiku do veřejné kanalizace, povrchových vod nebo trativodu. Povolení k vypouštění do povrcho-
vých vod nebo trativodu vydává vždy vodoprávní úřad.

Co se týká komunálního odpadu, tak tu v současné době existuje velká škála nabídky, jak se zbavit
všeho od smetí až po nepotřebný nábytek. Asi nemusím představovat seskupení barevných popelnic
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zvaných hnízda, kde do žluté patří umělé hmoty, do modré papír, do zelené sklo, do hnědé s černým víkem
kovy a do černé s oranžovým víkem kuchyňské odpady. Ostatní objemné odpady včetně elektroodpadu
a nebezpečných odpadů přijímá separační dvůr. Odpady ze zahrad jako větve, listí a zbytky rostlin při-
jímá kompostárna. Nepotřebné šatstvo Diakonie. 

Zbývá nám tedy tzv. směsný odpad, tj. „svinstvo“, které nemá další uplatnění a je, nebo by mělo být,
obsahem domovních popelnic, které jsme do konce roku 2021 opatřovali známkou za jeden každý odvoz
a nově celoroční nálepkou za všechny odvozy v roce. 

Do roku 1997 se třídění odpadu neřešilo a veškerý komunální odpad putoval na skládku. V roce 1991
přijalo zastupitelstvo zásadu, že za odpady si platí každý sám a že na ně město přispívat nebude. Před-
pokládané náklady byly rozpočítány na domácnost, později na hlavu. Tento systém vyhovoval i přes jeho
pokroucenou solidaritu až do 1. 1. 1998, kdy byla zákonem vyhlášena povinnost odpady třídit. Solnice
v roce 1997 zřídila separační dvůr a provoz pronajala  ing. Miloslavu Kejvalovi. Od ledna 1998 lze dato-
vat nový systém hospodaření s komunálním odpadem. Byla postupně zřizována separační místa pro od-
kládání vytříděných odpadů a stanoven lístkový systém za odvoz zbytkového odpadu. 6. 6. 1998 byl
v solnickém separačním dvoře, za přítomnosti ministra životního prostředí RNDr. Martina Bursíka a více
jak třiceti starostů obcí a podnikatelů v oblasti odpadového hospodářství, prezentován nově zavedený
způsob hospodaření s odpady. Tento systém nutil jednotlivé domácností k maximálnímu třídění odpadu
a nemusely tak zbytečně utrácet za známky na odvoz zbytku, tj. směsného odpadu. Samozřejmě ani
tento systém nebyl všemocný. Našli se „Šetřilové“, kteří po nocích rozváželi svůj odpad do popelnic sou-
sedů nebo odpadových košů města, pálili odpady na zahradách nebo to nejhorší - sypali odpady do již
vytříděných nádob ke sklu, kovu nebo papíru. Pan Kejval by mohl vyprávět…… I přes tyto problémy jsme
tento způsob všichni považovali za geniální. Nemysleli si to však ministerští úředníci a od 1. 1. 2022
navrátili systém placení před rok 1998. Ať separuješ nebo neseparuješ – platíš stejně. 

Pan Kejval řekl: „Já bych ty úředníky vyházel“ a já bych k tomu přidal: „v letu bych je ještě nakopal
do p…..“

Daněk Mirek

Rozhovor s majitelkou pekárny Chleba & Sůl 

„Pečeme jako pro vlastní děti, nic polovičatého,“ říká majitelka pekárny Chleba & Sůl
SOLNICE – Dát ze sebe to nejlepší a používat jen ty nejkvalitnější suroviny, tím se řídí v solnické

pekárně Chleba & Sůl, která už třetím rokem připravuje pro své zákazníky vynikající chléb a pečivo. Každé
úterý a čtvrtek si můžete u sympatické majitelky podniku Zuzany Roštlapilové koupit křupavý pecen,
který v běžných obchodech zcela jistě nenajdete. A navíc mají ve své prodejně i široké množství dalších
produktů, třeba skvělou islandskou sůl. Více Orlickému týdeníku prozradila sama majitelka pekárny.

Kdybych za vámi měl zítra přijet na nákup. Na co byste mě pozvala?
„Určitě se zastavte, budeme moc rádi. Naše nabídka je široká. Kdybych ale měla vybrat za Vás, doporu-

čila bych semínkový chléb a  loupák. Chléb  je plný  semínek dýně,  slunečnice a  lnu,  vloček ovesných
a pšeničných, které se spařují horkou vodou den před zaděláním a tím zůstává chléb dlouho vláčný, plný
chuti. Loupáky pečeme s řádnou dávkou sádla, jsou nadýchané, se sklenicí mléka je to opravdu dobrota.“
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Sobě pro radost

Kdy se ve vaší hlavě zrodil nápad na otevření vlastní pekárny?
„Začala jsem péct před, tuším, pěti lety

sama sobě pro radost a hlavně z potřeby.
Chyběl mi na trhu kvalitní chléb, který by
neměl složení na dvacet řádků, ale hezky
jen mouka,  voda,  sůl  a  případná  aditiva
(jako třeba ořechy a semínka). Chtěla jsem
sobě a rodině upéct takový chléb, který bu-
deme  s  chutí  jíst  samotný,  který nepod-
lehne plísni  za  pár  dní,  který  nebudeme
vyhazovat,  ale  sníme  jej  do  poslední
patičky.  Když  se  začalo  dařit,  z  domácí
trouby  jsem  vyndávala  voňavé  pecny,
ozvala se spousta přátel, že přesně takový chléb také chtějí. A pak už to šlo ráz naráz a myšlenka na
vlastní pekárnu byla na světě.“

Máte pro pekařské řemeslo zázemí ve své rodině?
„V naší rodině byl pekařem můj nevlastní dědeček, kterého jsem ale neznala, nicméně vyprávění

a zkušenosti jeho syna mi byly obohacením. Moje maminka je, řekla bych, výjimečnou kuchařkou s vel-
kým smyslem pro pečení. Má obrovský talent od pána Boha a je mi v pekárně pravou rukou. Dokáže upéct
ta nejlepší povidla pod sluncem na naše povidlové koláče. Slíbila mi, že se mnou bude v pekárně do
svých osmdesáti let. Je neskutečná! A vzala jsem si nejbáječnějšího muže pod sluncem, který je mi vel-
kou oporou a podporou v mém podnikání.“

Pekařina je pro veřejnost známá časným vstáváním. Jak to máte vy?
„Začátky byly těžké, jsem od přírody sova a zapínat pec ve čtyři hodiny ráno bylo náročné. Nicméně

každý musíme sem tam vystoupit ze své komfortní zóny a obětovat svým snům určité pohodlí, tedy i na
toto se dá zvyknout. Horší je, že brzké vstávání mě dohání i o víkendu a sem tam v neděli zapomenu, že
vstávat vlastně nemusím.“

Které speciality může pekárna Chleba a sůl zákazníkům nabídnout?
„Máme pro naše zákazníky připravenou stálou nabídku na úterý a na čtvrtek (na oba dny je rozdílná)

a k této stálé nabídce pečeme takzvané speciály – pecny, které pečeme nepravidelně, které neustále ob-
měňujeme, aby naše nabídka byla barevná a zajímavá. Patří mezi ně třeba speciál chléb Chilli&Gouda,
chéb Černé pivo&Sezam, chléb Bramborový, chléb Dýně&Dýně, aj. Reagujeme samozřejmě sezónně, tedy
s příchodem jara pečeme speciál Jarní chléb Špenát&Slunečnice. Jsme aktivní na sociálních sítích
facebook a instagram, kde vždy tyto speciální pecny a veškeré novinky avizujeme.“

Připravujete v nejbližší době nějakou pekařskou novinku?
„Novinek mám celoročně plnou hlavu a hrozně mě baví přinášet zákazníkům něco nového. Teď se

těším na spolupráci s Dobrušským pivovarem Rampušák, z jehož piva chci péct křupavé rohlíky. Dola-
ďujeme recepturu a už se těším, až se zakousneme do poctivého rohlíku s máslem. V prodejně máte
vedle pečiva i široký doplňkový sortiment.
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Úžasná sůl

Co dalšího si u vás mohou zákazníci koupit?
„Mojí velkou radostí bylo naplnění názvu pekárny – Chleba & Sůl a našla jsem úžasnou sůl z Islandu,

kterou dovážím do naší prodejny. Dále jsem se zaměřila na vše dobré, poctivě vyráběné, primárně české.
Naši zákazníci tak u nás dostanou fantastické paštiky, poctivé marmelády, sirupy bez chemie, bylinné
a ovocné čaje, lokální kávu, delikátní sýry, máslo a mléko od farmáře, širokou škálu ořechů, snídaňové
müsli a granoly, jerky z české zvěřiny, lahodná sušená masa, párečky, aj. Nabídka je opravdu široká.
A máme v nabídce i neobvyklou fantastickou kapří paštiku. Ze všech výrobků Vám rádi připravíme dár-
kové balení dle Vašich představ. V nabídce máme samozřejmě i dárkové poukazy.“

Čím se vaše pekařské produkty odlišují od konkurence?
„Pečeme primárně z kvasu, tedy chléb kynutý kvasem – zkvašená mouka

a voda, nic víc. Nepoužíváme žádná chemická aditiva a přídavné látky. Kvasem
kynutý chléb je lépe stravitelný, vaše střeva vám budou vděčna. Veškeré pro-
cesy kynutí ještě zpomalujeme v chladících boxech, chléb tak kyne nejméně
18 hodin při teplotě kolem 4°C, a tím se rozvíjí jeho chuť a samozřejmě dochází
k důkladnému štěpení lepku. Kvasem kynutý chléb je pak kyprý i několik dní,
má velké zdravotní benefity a samozřejmě je moc dobrý, chutný i sám o sobě.“

Lokálnost

Od koho nakupujete suroviny? Používáte ty z podhůří Orlických hor?
„O lokálnost se snažím a nedávalo by mi smysl nakupovat třeba suroviny z Číny (u dýňového semínka

naprosto běžné na českém trhu). Pečeme z Předměřické mouky, škvarky a slaninu nám dodává lokální
řezník ve skvělé kvalitě, dýně si necháváme pěstovat od místních zemědělců. Samozřejmě je někdy nákup
surovin zahraničního původu nevyhnutelný, dbám ale alespoň na to, aby pocházely z okolních zemí,
třeba ze Slovenska – tam právě třeba pěstitelé pěstují kvalitní a dobré dýňové semínko.“

Na čem si při svém podnikání nejvíce zakládáte?
„Chci péct tak, abych dávala svým zákazníkům jen tu nejlepší kvalitu, abych se za svoje produkty

nikdy nemusela stydět, dát ze sebe to nejlepší. Vždycky jsem si říkala, že chci péct tak, jako pro svoje
vlastní děti, těm by taky nikdo nikdy nedal nic polovičatého. Důležitá je pro mě kvalita, čerstvost suro-
vin, dobře odvedená práce. A přání, aby každý zákazník měl tu nejlepší snídani, nebo večeři.“

Kde vás ještě zákazníci kromě pekárny v Solnici mohou potkat?
„Určitě ano, náš chléb a pečivo si můžete zakoupit v Rychnově n. K. na náměstí v Biobesedě, také ve

zdravých výživách v Kostelci n. O. a v Dobrušce nebo v krásném prostředí farmářské prodejny Prodej ze
statku ve Sloupnici a ve Vysokém Mýtě v Ghíčkárně. Z našich pecnů si můžete vychutnat obložený chle-
bíček v častolovickém zámku nebo v solnickém bistru U Kocoura, je toho mnoho, snad jsem nikoho
nevynechala. A už se moc těšíme až rozbalíme stánek na letošním Foodfestivalu v Kostelci n. O., kde je
skvělá atmosféra a nepřeberné množství dobrého jídla a pití.“

Kde nás najdete?
Solnice, Kvasinská 632, www.chlebaasul.cz
Otevírací doba: úterý a čtvrtek od 11.30 – 16.30              

Michal Sedláček
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ROZPIS SLUŽEB – červenec - říjen 2022
Ordinační hodiny: sobota, neděle, svátek 8.00 – 13.00 hodin

Dat. Poskytovatel (lékař) Adresa ordinace Telefon
02. 07. MUDr. Simona Sudová, s.r.o. (MUDr. Sudová Simona) Mírové nám. 88, Týniště n. O., 517 21 494 371 031
03. 07. FSmile, s.r.o. (MUDr. Světlík Filip) Tyršova 515, Opočno, 517 73 777 667 353
05.07. MUDr. Hlavsová Lenka Komenského 259, Kostelec n. O., 517 41 494 323 958
06.07. Freemed, s.r.o. (MUDr. Tancurinová Jana) Náměstí Dr. Lützowa 345, Vamberk, 517 54 736 419 151
09. 07. Petrák stomatologie, s.r.o. (MDDr. Učňová Petra) Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk, 517 54 721 200 244
10. 07. MUDr. Valešová Pavla Pulická 99, Dobruška, 518 01 494 622 114
16. 07. Poliklinika Týniště nad Orlicí (MUDr. Veselská Renata) Mírové nám. 88, Týniště n. O., 517 21 494 371 781
17. 07. Bahník Dent, s.r.o. (MUDr. Bahník František) Třebízského 799, Kostelec n. O., 517 41 737 791 333
23. 07. MDDr. Zdráhal Zdeněk Masarykova 729, Kostelec n. O., 517 41 721 460 150
24. 07. JB DENT, s.r.o. (MUDr. Beránek Jan) Komenského 828, Týniště n. O., 517 21 494 371 088
30. 07. DekaDent, s.r.o. (MDDr. Chládek Tomáš) Kvasiny 145, 517 02 771 155 445
31. 07. MUDr. Pavla Valešová (MDDr. Borůvková Veronika) Pulická 99, Dobruška, 518 01 494 622 114
06. 08. DekaDent, s.r.o. (MDDr. Grymová Natalie) Kvasiny 145, 517 02 771 155 445
07. 08. MUDr. Handl Jindřich Panská 24, Rychnov n. Kn., 516 01 494 531 955
13. 08. SJH Stomatologie, s.r.o. (MDDr. Handl Jindřich) U Stadionu 954, Rychnov n. Kn., 516 01 604 878 560
14. 08. SJH Stomatologie, s.r.o. (MDDr. Handl Kapołková S.) U Stadionu 954, Rychnov n. Kn., 516 01 604 878 560
20. 08. FSmile, s.r.o. (MDDr. Hanzík Kevin) Tyršova 515, Opočno, 517 73 777 667 353
21. 08. DekaDent, s.r.o. (MDDr. Havlíček Ondřej) Kvasiny 145, 517 02 771 155 445
27. 08. DekaDent, s.r.o. (MDDr. Chládek Tomáš) Kvasiny 145, 517 02 771 155 445
28. 08. MUDr. Hlavsová Lenka Komenského 259, Kostelec n. O., 517 41 494 323 958
03. 09. MUDr. Kašparová Dagmar Voříškova 169, Vamberk, 517 54 602 514 715
04. 09. Bahník Dent, s.r.o. (MUDr. Miřejovská Dagmar) Třebízského 799, Kostelec n. O., 517 41 737 791 333
10. 09. MUDr. Loukota Jan Komenského 127, Opočno, 517 73 494 621 665
11. 09. MUDr. Malátková Ludmila Jiráskova 1389, Rychnov n. Kn., 516 01 494 515 696
17. 09. MDDr. Andělová Jana (MDDr. Seibertová Simona) Jana Pitry 448, Opočno, 517 73 799 545 112
18. 09. Můj zubař, s.r.o. (MDDr. Matoušková Lucie) Kvasinská 129, Solnice, 517 01 602 152 873
24. 09. DekaDent, s.r.o. (MDDr. Chládek Tomáš) Kvasiny 145, 517 02 771 155 445
25. 09. Petrák stomatologie, s.r.o. (MDDr. Paličková Zlata) Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk, 517 54 721 200 244
28. 09. Petrák stomatologie, s.r.o. (MDDr. Petrák Tomáš) Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk, 517 54 721 200 244
01. 10. Můj zubař, s.r.o. (MUDr. Salamin Akram) Kvasinská 129, Solnice, 517 01 602 152 873
02. 10. MUDr. Pokorná Jaroslava Jiráskova 1389, Rychnov n. Kn., 516 01 494 515 697
08. 10. Poliklinika Týniště nad Orlicí (MDDr. Podolská Jana) Mírové nám. 88, Týniště n. O., 517 21 494 371 783
09. 10. Bahník Dent, s.r.o. (MUDr. Miřejovská Dagmar) Třebízského 799, Kostelec n. O., 517 41 737 791 333
15. 10. MUDr. Skřičková Zdeňka Jiráskova 1389, Rychnov n. Kn., 516 01 494 515 695
16. 10. MDDr. Slouková Kamila Jiráskova 1389, Rychnov n. Kn., 516 01 494 515 694
22. 10. MUDr. Simona Sudová, s.r.o. (MUDr. Sudová Simona) Mírové nám. 88, Týniště n. O., 517 21 494 371 031
23. 10. FSmile, s.r.o. (MUDr. Světlík Filip) Tyršova 515, Opočno, 517 73 777 667 353
28. 10. MUDr. Štulík Richard Jiráskova 1389, Rychnov n. Kn., 516 01 494 515 693
29. 10. Freemed, s.r.o. (MUDr. Tancurinová Jana) Náměstí Dr. Lützowa 345, Vamberk, 517 54 736 419 151
30. 10. Petrák stomatologie, s.r.o. (MDDr. Učňová Petra) Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk, 517 54 721 200 244

Zubní pohotovost



S O L N I C K Ý  Z P R A V O D A J 3 9

III. čtvrtletí roku 2022

Červenec:
23. července (sobota) Sousedské posezení s hudbou  od 18.00 hod.

– skupina PROSTOJ a COUNTRY BAND SKUHROV
– hudba k poslechu i tanci                  
– pořádá Kultura Solnice s.r.o.
– místo konání: před Společenským domem v Solnici

Srpen:
13. srpna (sobota) Sousedské posezení s hudbou  od 18.00 hod.

– country skupina SEDMÝNEBE
– hudba k poslechu i tanci                                                                                         
– pořádá Kultura Solnice s.r.o.
– místo konání: před Společenským domem v Solnici

Září:
3. září (sobota) Taneční kurz  od 13.30 hod.

– pořádá Kultura Solnice s.r.o.
– místo konání: Společenský dům Solnice

5. – 14. září Bazar dětského oblečení a potřeb, oblečení a potřeby do tanečních
– pořádá Solnický Brouček z.s.
– místo konání: Společenský dům v Solnici

17. září (sobota) Taneční kurz  od 13.30 hod.
– pořádá Kultura Solnice s.r.o.
– místo konání: Společenský dům Solnice

27. září (sobota) Taneční kurz  od 13.30 hod.
– pořádá Kultura Solnice s.r.o.
– místo konání: Společenský dům Solnice

30. září (pátek) Divadelní představení – Sexem ke štěstí   od 19.00 hod.
– divadelní komedie
– FANNY AGENTURA Praha
– hrají: V. Kratina, Martina Hudečková, Jitka Ježková, Vilém Udatný nebo
Jakub Zindulka 

– pořádá Kultura Solnice s.r.o.
– místo konání: Společenský dům v Solnici

Kalendář  akcí
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Akce Muzea a galerie Orlických hor v Rychnově nad Kněžnou

Červenec – září 2022
Správní budova Muzea a galerie Orlických hor v Rychnově nad Kněžnou
Jiráskova 2, 516 01 Rychnov nad Kněžnou (bývalá kasárna)
Tel.: 494 534 450, e-mail: moh@moh.cz, www.moh.cz

Akce „Podzimní botanická vycházka“ 23. 9. 2022, od 15 hodin
Podzimní botanická vycházka do okolí Týniště nad Orlicí (ve spolupráci s Městskou knihovnou v Týništi
nad Orlicí), začátek v 15:00, místo konání bude včas upřesněno.

Orlická galerie a výstavní sály muzea
2. patro Kolowratského zámku, Kolowratská 1, 516 01 Rychnov nad Kněžnou
Tel.: 494 534 015, e-mail: moh@moh.cz, galerie@moh.cz www.moh.cz

Výstava „Kočárky: Dětské a loutkové kočárky v letech 1860–1960“ 30. 4. – 30. 10. 2022
Výstava představuje unikátní výběr historických kočárků ze soukromé sbírky manželů Holáskových. Nej-
starší kočárek pochází přibližně z roku 1860 a jádrem sbírky jsou velmi ceněné exponáty z období se-
cese. Ve výběru jsou zastoupeny kočárky loutkové, dětské sportovní i hluboké, dvojkombinace, trojkolky
i saně. Součástí výstavy se staly také dobové nabídkové katalogy, dětské hračky a historické fotografie.

Výstava „Rok v Orlických horách. Dlouhodobá expozice“ 30. 4. – 30. 10. 2022
Sezónní dlouhodobá expozice představuje významná díla sbírky Orlické galerie, ale i práce, které nejsou
veřejnosti tak známé v zajímavých tematických a historických souvislostech. V letošním roce prostřed-
nictvím uměleckých děl je možné sledovat proměnu krajiny regionu v různých ročních dobách, promě-
nách počasí i jak sezonní činnost lidí proměňovala její náladu.

Výstava „Univerzita Hradec Králové“ 25. 6. – 21. 8. 2022
Výstava především představuje umělecká díla pedagogických pracovníků a jejich vzdělávací postupy.

Výstava „Věra Jičínská / V dobré společnosti“ 25. 6. – 21. 8. 2022
S dílem malířky Věry Jičínské se návštěvníci Orlické galerie pravidelně setkávají, ale málokdo tuší, jací lidé,
zejména umělci, se v jejím okolí pohybovali a přímo či nepřímo její tvorbu usměrňovali, inspirovali či
komentovali. Výstava představuje právě významné osobnosti kulturního a společenského života, v je-
jichž společnosti se pohybovala tato oceňovaná umělkyně.

Výstava „Martina Novotná / VesMír“ 25. 6. – 21. 8. 2022
Malířka, která pochází z Ústí nad Orlicí a její dosavadní tvorba je s tímto regionem spjata, věnuje výstavu
vesmíru. Některé obrazy se tematicky dotýkají hvězd a nekonečného prostoru, ale jsou také inspirované
malou vesnicí (slovní hříčka Ves Míru), kde malířka tvoří.

Výstava „Výstava studentských prací Střední uměleckoprůmyslové školy   25. 6. – 21. 8. 2022
Ústí nad Orlicí“
Výstava je malým exkurzem do přípravy a výuky budoucích výtvarníků.
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Výstava „Ilustrace k dílu Karla Poláčka 1“  25. 6. – 21. 8. 2022
K připomenutí 130. výročí narození významného rychnovského rodáka Karla Poláčka je zařazena i výstava,
která připomíná jeho literární dílo ilustracemi nejen ze sbírky Orlické galerie.

Mikrovýstava uniformy příslušníka Chausseurs Britannique  25. 6. – 30. 10. 2022
Muzejní mikrovýstavy jsou věnovány již tradičně exkluzivním sbírkovým předmětům. V tomto roce je
prezentována zrestaurovaná uniforma příslušníka Chasseurs Britanniques. Výstava je doplněna texto-
vou částí popisující historii a původ kabátce, doprovodnou fotodokumentací a detailní snímky uniformy.

Výstava „Orlický salon´22 / Rudolf Černý – výtvarník a galerista“  3. 9. – 30. 10. 2022,
vernisáž 2. září 2022 od 17 hodin

Doslova posledním žákem Otakara Nejedlého, jehož tvorba je spjata s Podorlickem, byl Rudolf Černý
(1922–2013). Jeho cesta k umění nebyla snadná. Výstava připomíná tvorbu i činnost tohoto výjimečného
člověka a výtvarníka.

Výstava „České kvarteto / Výstava u příležitosti 132. výročí   3. 9. – 30. 10. 2022,
od prvního koncertu v Rychnově nad Kněžnou“ vernisáž 2. září 2022 od 17 hodin

České kvarteto bylo smyčcové kvarteto, které působilo v letech 1892 až 1934. Představovalo první stálý
profesionální komorní soubor v českých zemích a bylo historickým mezníkem ve vývoji české komorní
interpretace. Výstava nepřipomene jen tento hudební fenomén, ale i první koncert Českého kvarteta
v Rychnově nad Kněžnou, který se konal 13. 11. 1892 a hudební těleso zde získalo svůj název.

Výstava „Vladimír Véla“   3. 9. – 30. 10. 2022, vernisáž 2. září 2022 od 17 hodin
Vladimír Véla původně vstupoval do oblasti malby s propozicemi a představami, které mu dalo předchozí
školení – řemeslo. Jako absolvent turnovské Střední uměleckoprůmyslové školy se původně věnoval ko-
volijectví. Vybaven těmito zkušenostmi se potom hlásil na pražskou AVU. Obraz a malba pro něj byly
především určitou výzvou k ovládnutí výtvarných výrazových prostředků, které vyústilo do práce na zdo-
konalování malířské iluze.

Výstava „Kouzelný třpyt rosy v ranní trávě / Výtvarné záznamy prožitků 3. 9. – 30. 10. 2022,
ze soukromého výtvarného ateliéru v Rychnově nad Kněžnou“ vernisáž 2. září 2022 od 17 hodin
Jak sám název napovídá, výstava představuje výtvarné záznamy prožitků, jež pod odborným vedením
výtvarně kultivují a esteticky formují mladého člověka.

Výstava „Ilustrace k dílu Karla Poláčka II.“   3. 9. – 30. 10. 2022, vernisáž 2. září 2022 od 17 hodin
K připomenutí 130. výročí narození významného rychnovského rodáka Karla Poláčka jsme zařadili i vý-
stavy, jež připomínají jeho literární dílo ilustracemi nejen ze sbírky Orlické galerie.

Prázdninové výtvarné dílny v Orlické galerii   5. – 8. 7. 2022, vždy od 10 do 16 hodin
Prázdniny jsou úžasným časem pro fantazii a tvoření. Přijďte do Orlické galerie strávit čtyři dny plné
zkoušení různých výtvarných technik. V úterý na nás čeká hravý linoryt, ve středu pak jemnost suché jehly.
Ve čtvrtek se budeme věnovat tisku z plochy, kdy budeme zkoušet otisknout různé přírodniny. Na závěr
si v pátek vyrobíme vlastní cameru obscuru, kterou používal samotný Leonardo Da Vinci. Možnost za-
koupení zvýhodněné vstupenky na cyklus dílen.
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Filmové večery v Orlické galerii   22. 7., 12. 8., 9. 9. 2022
Netradiční program s filmovým zážitkem nabízí prostory Orlické galerie.

Galerijní noc „Co by se stalo, kdyby …“   9. 9. 2022
Každým rokem pořádají muzea a galerie v rámci svého programu galerijní noc. Orlická galerie se k této
tradici ráda přidá se svým nevšedním programem.

Tvůrčí dílna „Podmalby na skle“  17. 9. 2022, od 10 do 16 hodin
Lidové podmalby zdobily a chránily každou chalupu, kapličku nebo venkovský kostel. Přijďte si vyzkou-
šet tuto techniku malby na sklo za studena do Orlické galerie. Všechny potřebné materiály budou k dis-
pozici na místě. Dílna je vhodná pro děti od 8 let a dospělé.

Muzeum krajky Vamberk
Husovo nám. 88, 517 54 Vamberk
Tel.: 494 541 518, e-mail: mkv@moh.cz, www.moh.cz

Výstava „Emilie Paličková a pokračovatelé“ 30. 4. – 28. 8. 2022
Vyšší odborná škola textilních řemesel a Střední umělecká škola textilních řemesel v roce 2019 oslavila
100 let působení. Téměř od počátku své existence získala tato škola vůdčí výtvarnou osobnost v Emilii
Paličkové, která zde působila mezi lety 1919 až 1946. Velice brzy dospěla k emancipaci krajky jako své-
bytnému uměleckému druhu. Významného úspěchu dosáhla v roce 1925 v Paříži na Mezinárodní vý-
stavě dekorativního a průmyslového umění. Výstava je věnována této osobnosti českého krajkářství a také
další tvorbě pedagogů školy.

Výstava „Alois Kareš – vystěhovalecký agent, vlastenec a mecenáš“ 10. 9. – 29. 10. 2022,
vernisáž 9. září 2022 od 17 hodin

Muzeum krajky Vamberk a Spolek přátel historie Vamberka pořádá výstavu o vambereckém rodákovi,
s jehož jménem byly později spojeny osudy tisíců lidí, kteří se rozhodli hledat své štěstí v Americe. Jeho
životní cesta byla na tehdejší dobu nezvykle pestrá, byl velkým podporovatelem českých a moravských
spolků, novin, muzeí, divadel, škol nebo nemocnic.

Sýpka – Muzeum Orlických hor

Horská 174, 517 61 Rokytnice v Orlických horách
Tel.: 491 616 941, e-mail: sypka@moh.cz, www.sypka-moh.cz

Přednáška „Petr Hudousek: Gruzie“ 2. 7. 2022
Gruzie většinou nepatří k typickým dovolenkovým destinacím Čechů. Přesto má co nabídnout a dokáže
okouzlit panenskou krajinou i bohatou historií. Své cestovatelské zážitky z této země představí na be-
sedě spojené s promítáním fotografií starosta města Rokytnice Petr Hudousek.



Výstava „Grafika Stanislava Janigy“ 1. 9. – 30. 11. 2022
Výstava autorských prací výtvarníka a pedagoga Stanislava Janigy, který má své kořeny v Rokytnici 
v Orlických horách.

Tvůrčí dílna „Vyrob si svého draka!“ 24. 9. 2022
Podzim je tradičním časem pouštění draků. V minulosti si děti draky běžně vyráběly samy. Navažte
v Sýpce na tuto tradici a vyrobte si svého vlastního papírového draka.

Synagoga – Památník Karla Poláčka
Fisherova 602, 516 01 Rychnov nad Kněžnou
Tel.: 494 534 450, e-mail: moh@moh.cz

Den židovských památek 14. 8. 2022
Tradiční den otevřených židovských památek.

Pozor! Data otevření výstav a konání akcí se mohou měnit. Sledujte prosím aktualizace a bližší infor-
mace na našich webových stránkách WWW.MOH.CZ a na sociálních sítí muzea a jeho poboček.

Společenská kronika

Narozené děti:

březen: Beata Chromová, Solnice

květen: Matyáš Lesák, Solnice
Natálie Tesařová, Solnice

Ať je po celý život provází láska, štěstí a zdraví!

Úmrtí:

duben: Božena Severinová, 1931, Solnice

květen: Vasil Huňara, 1934, Solnice

Čest jejich památce!
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Zpravodaj města Solnice

Vydává Město Solnice jako periodický tisk územního samosprávního celku. 
Publikace je registrována Ministerstvem kultury ČR pod evidenčním číslem: MK ČR E 23628.

Vychází 4x ročně – zdarma, nákladem: 900 výtisků
Uzávěrka příspěvků pro tento zpravodaj: 15. června 2022

Uzávěrka příštího čísla: 15. září 2022

Redakce: MěÚ Solnice, Masarykovo náměstí 1, 517 01 Solnice
IČO:00275417

Redakční rada: Tomšová Jana, Mgr. Klengelová Stanislava, Mgr. Jakubcová Hana, Vlasta Milatová 
Grafická úprava, tisk: EXNER studio, s.r.o.

Redakční rada neodpovídá za stylizaci příspěvků a za tiskové chyby. Vyhrazuje si právo na krácení
příspěvků. Zasláním příspěvku autor uděluje vydavateli svolení vydat jej v elektronické podobě, jakož
i v tištěné podobě ve zpravodaji. Na zveřejnění zaslaného příspěvku nevzniká právní nárok. Příspěvky

čtenářů a dopisovatelů nemusí vyjadřovat stanovisko redakce. Příspěvky jsou vítány.
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